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ZAPOSTAVLJANJE SOCIALNIH
PARTNERJEV

Ta torek je podpredsednik vlade Marjan Podobnik po
vabil predsednike sindikatov na pogovor o najnovejšem 
varčevalnem programu. Kot nam je povedal Dušan Semo
lič, je podpredsednik vlade govoril tudi o tem, kako je SLS 
uspelo popraviti nekatere dele varčevalnega programa. Za 
kaj naj bi šlo, Semolič ne ve, saj je predlagani program do
bil v roke šele na začetku pogovora. Iz vabila in vsebine pogovora 
pa Semolič sodi, daje socialno partnerstvo pri nas na še zelo 
nizki stopnji, za kar pa niso krivi sindikati. Za program, zlasti 
za varčevalnega, ki v veliki meri zadeva tudi pravice in po
ložaj zaposlenih, bi vlada morala sindikate povabiti k sode
lovanju pravočasno, ko bi ga lahko tudi sooblikovali. Varčevalni 
program bo namreč zelo omejil možnosti napredovanja državnih 
uslužbencev, njihovim šefom pa dal prevelike pristojnosti. 
Delavci v državni upravi bodo zaradi tega ostali skoraj pov- 

^ sem nezaščiteni in odvisni od svojih dobrih ali slabih šefov,
udi Drago Ščernjavič, sekretar SDDO, je na pogovoru pri podpredsedniku vlade izra- 

1 nezadovoljstvo zaradi načina, kako je bil sindikat seznanjen z varčevalnim programom, 
avzel se je za socialno partnerstvo v državnih organih, hkrati pa opozoril na slabosti se- 
anjcga plačilnega sistema in prevelike razlike v plačah. Predlagal je poenotenje sistema 
ac, ki naj bi odpravilo moteče razlike v plačah. Protestiral je zaradi vsebine varčevalnega 

c^0j=rama> ^er posamezni ukrepi znižujejo regres za prehrano, odpravnine in druge pravi- 
e> i jih zaposlenim dajejo veljavni zakoni. Drago Ščernjavič je s pogovorom zadovoljen, 
aJ je odobnik obljubil, da se bo s SDDO pogovarjal še posebej.

Program predstavljamo na strani 5.

y & an 2 Albert Vodovnik:
t^JJmkovo imenovanje je bila napaka

Bela knjiga o pokojninski reformi:
”ta]ožbeni sistem bo učinkovitejši od 
*°kladnega, vendar le ob stabilnem 
gospodarjenju __________________
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Opravljanju 
družbe

Kolektivne pogodbe 
dejavnosti

Ostalo je še 
pet tednov

Pogajanja o novih kolektivnih pogod
bah dejavnosti potekajo večinoma skla
dno s pričakovanji sindikatov. Že v prejšnji 
številki smo poročali, da so v sindikatu 
tekstilcev in usnjarjev z njimi zadovolj
ni, saj njihovi partnerji kažejo dovolj vneme 
za novo pogodbo, ki so jo sprva odločno 
odklanjali. Ker se pogajalski skupini se
stajata enkrat tedensko, je Branka Novak, 
sekretarka tega sindikata, prepričana, da 
bo nova pogodba pripravljena pravočasno, 
le organi jo bodo morali še podpisati.

Poteka pogajanj se veseli tudi Jernej 
Jeršan, sekretar sindikata gradbincev. 
Pogajalski skupini sta uskladili že precejšen 
del nove pogodbe in bosta zato verjetno 
uspešni tudi pri »težkih« vprašanjih, ki so 
jim še ostala.

Redno, to je vsak teden, se pogajajo tudi 
o novi pogodbi za trgovce. Ker nepremo
stljivih razlik (še) ni, so optimisti tudi v 
tem sindikatu, pravi Sandi Bartol. Rezultat 
pogajanj bo prihodnji teden ocenil izvršni 
odbor sindikata trgovcev.

Pogajanja o pogodbi za gostince so za
radi pritiskov delodajalcev za zmanjšanje 
pravic zaposlenih tekla počasi, o čemer 
obširneje pišemo v Zaupniku. To sredo so 
pogajalci »odkljukali« več spornih vpra
šanj, kar bodo skušali storiti tudi v priho
dnjem tednu. Kot nam je povedal vodja 
pogajalske skupine Pavel Vrhovnik, so po
gajalci sindikatov prepričani, da novo po
godbo lahko uskladijo v predvidenem roku. 
Njihovo prepričanje ima podlago tudi v 
sklepu delodajalcev, da veljavnosti prejšnje 
pogodbe z aneksi ne bodo več podaljševali.

BO SINLES ZAČEL 
USTAVNI SPOR?
Sindikat lesarstva Slovenije (Sinles) je odbo

ru za delo pri državnem zboru poslal pismo, 
s katerim zahteva oceno ravnanja ministra za 
delo Antona Ropa, ker po njihovem mnenju 
ni spoštoval zakona. Minister Rop naj bi to 
»zagrešil« s tem, dani objavil novih izhodiščnih 
plač v letošnjem tretjem tromesečju, čeprav 
bi jih po zakonu o uveljavitvi socialnega spo
razuma za lansko leto moral. Gre za 3,7-od- 
stotno povečanje izhodiščnih plač, kolikor so 
porastle cene v letošnjem drugem tromesečju.

Sekretar Sinlesa 
Marjan Ferčec nam je 
povedal, da razmišljajo 
tudi o ustavnem spo
ru. Tega bodo začeli, 
če bo minister za delo 
še naprej zavračal usk
laditev plač za letošnje 
drugo tromesečje na 
podlagi 4. člena zakona 
o uveljavitvi socialnega 

sporazuma za lansko leto. Minister je po 
mnenju Sinlesa prav tako odgovoren za 
nespoštovanje 7. člena tega zakona, ki določa 
višino minimalne plače. Na ministra Ropa 
so v sindikatu jezni tudi zato, ker na njihova 
dosedanja opozorila sploh ni odgovoril. Za
radi tega je Sinles sindikaliste in delodajal
ce v podjetjih pozval, naj zakon o uveljavi
tvi socialnega sporazuma za lansko leto upo
rabljajo neposredno. Ogorčenost Sinlesa na 
ministrstvo za delo je povečal še odgovor, 
poslan ZSSS, podpisala gaje državna sekre
tarka Nataša Belopavlovič, da je poziv k 
spoštovanju zakona o uveljavitvi lanskolet
nega socialnega sporazuma v nasprotju s 
prizadevanji za pravno državo. Ljudje, ki tako 
pišejo in delajo, po mnenju Marjana Ferčca 
ne bi smeli biti plačani iz denarja davko
plačevalcev.

■■MMMBnaMMMMi

Pohištveni sejem - paša za oči
V Ljubljani je te dni odprt mednarodni pohištveni sejem, ena najbolj zanimivih sejemskih prire

ditev v Sloveniji. Letošnji je še posebej bogat, saj toliko razstavljalcev in lepih izdelkov še ni bilo, 
pa tudi razstavni prostor še ni bil tako obsežen. Na Gospodarskem razstavišču razstavlja 360 izde
lovalcev pohištva in drugih, za opremo stanovanja potrebnih izdelkov, od tega 92 iz-tujine. Priredi
telji so morali postaviti celo nekaj šotorov, da so spravili pod streho vse predstavitve željne izdelo
valce pohištva. Želeli bi, da bi lepi in moderni razstavljeni izdelki bili dosegljivi za vse.

Več na strani 9
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slednja ifn,oljno zclravstven0 zavarovanje za prihodnje in na- 
vsteno C,a ^0c*0 zavarovanci lahko sklenili z Zavodom za zdra- 
ti dve //aVar°vanje Slovenije ali Zavarovalnico Adriatic. Le 
stovoljnavarovalnici sta namrcč objavili javne ponudbe. Pro- 
l'c. Do na Zavarovanja so bila dosedaj le prek skupinskih po- 

222s«Vem bod° individualna.
Zavoro,. ^0nuia individualne police, s katerimi bodo posamezni 
ZavarovaI1C' 'a^() zavarovali tudi člane svojih družin. Letna 
cem, k j t na Pre|nija bo znašala 28.800 tolarjev. Zavarovan- 
^'Odsto]0' S^en'l* zavarovanje za pet let, bo ZZZS priznal 
Znašala ] a'1^0PU'st- Mesečna premija takšnega zavarovanja bo 
netaznes, tolarjev. Ker za plačilo letne premije v enkrat- 
k° letna n U Priznava še dodaten sedemodstotni popust, 
bodo krj jern'ja zr,ašala le 15.264 tolarjev. Zavarovanci, ki
°^stotni arovab najmanj 20-krat, bodo imeli še dodatni 20- 

prj "‘Popust.
16.052 j^^u znaša mesečna premija 1423 tolarjev, letna pa 
bn tej ZavrVOdajalci bodo imeli še dodaten petodstotni popust. 
st‘tudi prj S:aInici bodo imeli zavarovanci dodatne ugodno- 

epanju avtomobilskih in stanovanjskih zavarovanj.
Ei ih Šerbec

Zakon o 
jamstvenem 

skladu bo 
spremenjen

Čeprav so sindikati protestirali 
zoper številne določbe tega zako
na, ki ovirajo hitro reševanje 
zahtevkov delavcev za povrni
tev izgubljenih plač in drugih 
prejemkov, je ministrstvo za delo 
zaenkrat prisluhnilo le enemu 
predlogu. Gre za pravico do 
povračila odpravnine, kije šte
vilni delavci ne morejo uvelja
viti, ker te zahteve v stečajnem 
postopku niso prijavili. Bivši 
zakon namreč tega ni dovoljeval.

Ker so se na ministrstvu za 
delo želeli izogniti nejasnostim, 
predlagajo spremembe, po ka
terih bodo delavci lahko za na
zaj uveljavljali tudi odpravnine 
in nadomestilo plače za neizra
bljen dopust. To pravico bodo 
dobili vsi tisti, ki jim je delov
no razmerje zaradi plačilne ne
sposobnosti delodajalca preneha
lo od 2. januarja 1994 do začetka 
poslovanjajamstvenega sklada.
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Pogovor s predsednikom SKEI o sanaciji Slovenskih železarn

ZE UMKOVO IMENOVANJE JE BILO NARAKA
V SKEI te dni potekajo priprave za problemsko kon

ferenco o položaju v Slovenskih železarnah in možnostih 
njihovega reševanja. Na dnevnem redu bo tudi reševanje 
Litostroja, o čemer so se prejšnji petek pogovarjali tudi 
s strokovnjaki ljubljanske univerze in se skupaj zavzeli 
za njegovo sanacijo. SKEI bo deloval za ohranitev delo
vnih mest tudi v Slovenskih železarnah, kjer prihaja zaradi 
slabega vodenja do čedalje večjih problemov. Če sedanjega 
predsednika uprave Igorja Umka vlada že ne more razrešiti, 
bi bilo prav, da sam odide, meni Vodovnik.

Vodovnik: Mislim, daje gla
vna razlika v tem, da nadzor
ni svet položaj in rešitve oce
njuje skoraj enako kot SKEI, 
uprava pa razmišlja zlasti o tem, 
kaj in kako bi lahko kaj pro
dala, kako bi ukinila 2000 
delovnih mest in zmanjšala 
pravice zaposlenih.

Kaj je SKEI že dosegel z 
javnimi pozivi za reševanje 
Slovenskih železarn ? 
Vodovnik: S tem smo do

segli, da o železarnah ne go
vorijo več le v zaprtih kro
gih, ampak na uradnih se
stankih, s katerih prihajajo v 
javnost tudi obvestila. Sestali 
so se tudi organi SKEI v po
sameznih delih SZ. Mogoče 
mi je prav zato Anton Motoh, 
predsednik konference SKEI 
v SZ, ta ponedeljek lahko 
poslal poslovno poročilo SŽ 
za prvo polletje in predsana- 
cijski načrt. Čeprav sta ti dve 
listini datirani z letošnjim av
gustom, jih prej nismo mo
gli dobiti.

In koga vse boste povabili na 
izredno konferenco? 
Vodovnik: Povabili bomo 

predsednika in člane nadzor
nega sveta, člane uprave, mi
nistrstvo za gospodarske deja
vnosti, vodstvo gospodarske 
zbornice in združenja kovin
skih materialov. Ker so sindika
listi znotraj SZ od Umkovega

prihoda med seboj sprti, bomo 
poleg izvršnega odbora kon
ference SKEI SŽ povabili tudi 
kolege iz SKEI na lokaciji bivše 
Železarne Ravne.

Na ta razhajanja se menda 
navezuje politika, mogoče jih 
celo podpihuje. So vas res 
spraševali, kdo vam daje 
informacije, ki menda niso za 
javnost?
Vodovnik: Do tega je res

prišlo, vendar to ni bistveno. 
Glavni problem je v tem, da 
se v spopad med upravo in na
dzornim svetom res vključujejo 
stranke, zlasti obe najmočnejši 
iz vladne koalicije. Če drži to, 
kar govorijo vodje SLS, potem 
igra LDS prek Kopača res ve
liko igro. Prav on naj bi namreč 
raztrgal sanacijski program, ki 
gaje pripravilo ministrstvo za 
gospodarske dejavnosti. In to 
kar so v LDS skuhali sami 
skušajo prevaliti na SLS. Če 
vse to drži, lahko z veliko go
tovostjo sklepamo, da igra z

železarnami in tudi z Lito
strojem vodi le k umiranju na 
obroke. In SKEI bo temu odlo
čno nasprotoval.

So se na Ravnah in v Štorah 
zaradi tega začeli organizirati 
za ločeno reševanje, menda 
tudi trgati povezavo s centralo 
v Ljubljani?
Vodovnik: To seje res zgo

dilo. Zaposleni se s pomočjo 
lokalnih dejavnikov samoor
ganizirajo, da bi tako branili 
svojo materialno in socialno 
varnost. Če na posledice za
prtja neke železarske družbe

Kaj ugotavljate v SKEI? 
Vodovnik: Najhuje je, da 

po nepotrebnem ukinjajo po
djetja in delovna mesta. Se
danja uprava, ki je Umek še 
ni izpopolnil, nima nobenih 
idej, kako naprej. Spominjam 
se, daje bilo že v času, ko je 
SŽ vodil Andro Ocvirk, do
govorjeno, kako se bodo žele
zarne privatizirale - tudi to, 
kako bodo delavci uveljavili 
pravico do svojega lastniškega 
deleža. Zdaj pa se po nepo
trebnem izgovarjajo, da čakajo 
na zakon o privatizaciji držav
nega premoženja.

Vjavnost prihajajo obvestila, 
tudi vi ste o tem večkrat 
govorili, da nadzorni svet in 
uprava SŽ položaja ne 
ocenjujeta enako, da različno 
razmišljata tudi o možnih 
rešitvah. Lahko poveste 
kakšen konkreten primer? Albert Vodovnik: “Gospodje se preveč igrajo."

Interes mora biti 
obojestranski!
DELAVSKA ENOTNOST,
23. oktobra 1997 
(Pogovor z Juretom Papežem)

Delavska enotnost je 23. ok
tobra 1997 objavila obširen in
tervju z bivšim predsednikom 
sveta delavcev v Iskri Konden
zatorjih d.d. Semič Juretom Pa
pežem. Ker je v zapisanem vr
sta neresnic, sem kot glavni di
rektor oz. predsednik uprave 
prisiljen in dolžan širši javno
sti prikazati resnico in svoje po
glede na problematiko.

Za prikazovanje realnega 
stanja, ki ga lahko potrdim z do
kumentacijo, se bom držal za
poredja vsebine zapisa pogo-

Trditev g. Papeža, da je po
stal profesionalni predsednik 
sveta delavcev iz razloga, ker v 
matični tovarni ni bilo zanj 
ustreznega delovnega mesta, je 
Že prva neresnica. Dejstvo je, da 
je bila že v prvem osnutku do
govora o sodelovanju delavcev 
pri soupravljanju zahteva sve
ta delavcev po profesionalnem 
predsedniku. Se več, osnutek je 
vseboval še zahtevo za profe
sionalno administrativno delo
vno moč, v celoti namenjeno 
delovanju sveta delavcev. Do
kument je bil v obravnavi pred 
namestitvijo g. Papeža.

Direktorjevo nasprotovanje 
delavskemu direktorju nima 
osnove samo v stroških. Pred 
imenovanjem sem hotel doseči

sporazum o delovnem področju 
delavskega direktorja. Delavski 
direktor je po statutu družbe član 
uprave. Kot član uprave pa bi 
po zahtevah sveta delavcev moral 
imeti tudi položaj, ki bi prese
gal nivo delavcev z individual
nimi pogodbami, ki so odgovorni 
za delovaje osmih makroorga- 
nizacijskih enot 1.300-članskega 
kolektiva. Ta zahteva je razvi
dna iz gradiva za sejo nadzor
nega sveta z dne 20.1.1997. Za 
tak status pa sem zahteval tudi 
primerno odgovornost in kom
petence na kadmvskem in social
nem področju. To pa po mnenju 
sveta delavcev ni bilo združlji
vo zaradi konfliktnosti delovnega 
področja z načeli delavskega 
soupravljanja, kar je tudi zapi
sano v gradivih sveta delavcev. 
Tudi moj predlog, da se združi 
funkcija predsednika sveta in 
delavskega direktorja, ni bil 
sprejet. Naj še omenim, da o 
konkretnem kandidatu nisem bil 
pripravljen govoriti brez predho
dne določitve področja dela in 
odgovornosti. Svet delavcev ni 
nikoli sprejel razprave o možnosti 
združitve funkcij delavskega di
rektorja in predsednika sveta.

Spekulacij o delavskem di
rektorju naj bo dovolj. Delavski 
direktor naj kot član uprave pre
vzame odgovornosti in kompe
tence na kadrovskem in social
nem področju in naj soodgovarja 
za poslovanje družbe. To mesto 
naj zasede oseba s primernimi 
strokovnimi in osebnostnimi 
karakteristikami.

V nadaljevanju g. Papež na
vaja usklajenost plač in drugih 
pravic delavcev s kolektivno 
pogodbo oz. celo preseganje 
preko zahtev panožne kolektivne 
pogodbe. Tudi na odnos upra
ve do nekaterih aktivnosti sou
pravljanja nima pripomb. V tem 
delu resnično ni mogel najti zlo

namernih pripomb. Pripombe pa 
ima na gradivo, podano v pre
sojo svetu delavcev. Ni pre
pričljiv, če samo misli, da jih ni 
prejemal pravočasno. Kot pro
fesionalni predsednik bi moral 
točno vedeti, kje je uprava kršila 
zakon. Sicer pa v nobenem pri
mem ni prišlo do argumentiranih 
pripomb na pomanjkanje infor
macij. Uprava je enkrat mesečno 
prisostvovala seji sveta delavcev 
Z namenom, da bi informirala 
o poslovni situaciji. Na vsaki seji 
je sledila razprava, v kateri je 
bilo možno pridobiti vse infor
macije, ki sodijo v to področje.

Participacijski sporazum res 
še ni podpisan. Zahteva sveta 
delavcev je bila, da je v sporazu
mu vse, kar dovoljuje zakon o 
soupravljanju delavcev. Upra
va je vztrajala pri racionalnem 
obnašanju. Tudi izjava g. Papeža, 
ki napoveduje ostrejši nastop 
proti upravi, ni umestna, kajti 
to se vendar dogaja v firmi, ki 
do delavcev izpolnjuje vse obvez
nosti in tudi uspešno posluje.

Pripomba o prikrajšanju čla
nov sveta delavcev ni utemeljena 
Če člani sveta menijo, da so 
prikrajšani zaradi delovanja v 
delavski soupravi, naj za svojo 
zaščito uporabijo argumente in 
status delovnopravne imunite
te.

Opisovanje konfliktov z upra
vo na koncu pogovora pa do
kazuje zgrešenost pojmovanja 
delavskega soupravljanja pri 
bivšem predsedniku, in to s po
datki, ki so povrhu vsega še 
neresnični.

Uprava ni posredovala infor
macije glede proste sobote 29. 
3.1997 v petek, 28., pač pa cel 
teden prej. Pa ni bila proble
matična samo delovna sobota, 
pač pa zahteva za predčasno 
izplačilo regresa. Zahtevo za 
prosto soboto, ki je bila neute

meljena in neupravičena, sta 
podprla tudi predsednika sin
dikata SKEI in KNSS, ne upošte
vajoč, da je uprava dolžna po
skrbeti, da bo kupec prejel na
ročeno blago pravočasno. Po
dobno ni bila uprava deležna 
podpore, ko je v preobilici natočil 
zahtevala, naj pride v soboto, 
29. 9. 1997 na nadurno delo 
okrog 250 delavcev. Disciplin
ski postopek proti več kakor 50 
delavcem, ki se niso odzvali na 
delo, se šteje za neprimerno 
potezo uprave, ki s tem povzroča 
konflikt.

V kolikor niso bili delavci 
primerno obveščeni o nujnosti 
sobotnega dela, pa bodo disci
plinsko odgovarjali tisti, ki so 
postopek neprimerno izpeljali.

Iz navedenega bo bralec dobil 
le delno popolno sliko dogajanj, 
kajti to se dogaja v veliki družbi, 
ki zaposluje 1.300 delavcev in 
je letos zaposlila še 88 novih 
delavcev. Kakor že povedano,

na Ravnah, Jesenicah ali v Što
rah gledaš iz središča, ne moreš 
videti konkretnih ljudi, njiho
vih družinskih tragedij. Ne 
moreš videti, da bodo naza
dovala cela območja, saj tata 
ni alternativnih delovnih mest 
Kam to pelje, lahko spozna* 
le med ljudmi, seveda če jit1 
vsaj malo prisluhneš. Stranke, 
ki naj bi delale prav za ljudi, 
se tega zavedajo le vsaka štiri 
leta, ko zbirajo glasove voli' 
leev. Gospodje v vladi in dru
gih organih oblasti se preveč 
igrajo.

Ker le kritike verjetno ne 
zadoščajo, verjetno kaj tudi 
predlagate. Imamo prav? 
Vodovnik: Ministrstvu za 

gospodarske dejavnosti in vo
dstvu Slovenskih železarn sm° 
predlagali oblikovanje skup; 
ne delovne skupine, ki naj h1 
proučila izkušnje izVelike Bri
tanije, kije svojo jeklarsko in
dustrijo sanirala v času vlada
vine .železne lady’. Zdaj jeta 
industrija, ki seje sanirala tud1 
s tujim kapitalom, med naj; 
učinkovitejšimi v svetu. NaŠ' 
kolegi iz sindikata jeklarstva 
(ISTC) so nam pripravljeni pfU' 
dstaviti svoje izkušnje. MogoČe 
bi kaj koristnega iz te dežek 
lahko prenesli tudi k nam.

Ali od vaše konference 
pričakujete poleg odmeva v 
javnosti še kaj?
Vodovnik: Če se bo izka

zalo, da so naše ocene pravil
ne, bi bilo prav, da posamez
niki sami odidejo s položajev 
v SŽ. To še posebej velja za 
gospoda Igorja Umka. Vlad1 
smo sicer njegovo zamenja; 
vo enkrat že predlagali, to u1 
lahko tudi ponovili, pametne/ 
pa bi bilo, da nesposobni odi' 
dejo sami. Po mojem mnenj11

izpolnjuje firma do delavcev 
obveznosti po panožni kolekti
vni pogodbi in še delno preko. 
Plače se izplačujejo redno do 18. 
v mesecu. V tem letu smo izplačali 
regres v višni 127.000 SIT.

Firma izvaža preko 90 % 
pmizvodnje. 48 % delnic je v lasti 
upravičencev notranjega odkupa 
in interne razdelitve. V šest
članskem nadzornem svetu pa 
so trije člani imenovani od sveta 
delavcev in en predstavnik no
tranjih delničarjev.

Bivšemu predsedniku in tudi 
drugim sodelavcem bi moralo 
biti jasno, da samo delo in rezul
tati dela prinašajo socialno var
nost delavcev. Če pa postane 
delavsko soupravljanje boj za
radi boja proti upravi ali "na
sprotni strani ”, kakor jo ime
nuje g. Papež, potem to resnično 
ni obojestranski interes.

je bilo zelo neodgovorno
imenovanje sedanjega prveg11 
človeka SŽ, saj dosedaj nise' 
stavil niti uprave.

Iskru Kondenzatorji d.d.
Janez Štefanič, 

predsednik uprave

Ste izvedeli, zakaj vaša . 
zahteva za zamenjavo v vlad1 
ni naletela na plodna tla?
Vodovnik: Vse kaže, da/ 

razlog zlasti v tem, da nimaj 
pravih kadrovskih rešiteV; 
Kandidatov, ki bi prevze 1 
glavne funkcije v SŽ, verjetno 
ni tudi zaradi tega, ker sana
cijski program še ni pripU 
vljen.V predsanacijskem pr0' 
gramu, ki smo ga dobili ^ 
teden, namreč sanacij® 
mogoče videti. Moram oU® 
niti še govorice, da del pr° 
računskega denarja za satu* 
cijo SŽ ne bo prišel v druŽ ^ 
tega koncerna, ker ga Um® 
želi investirati v češka p° 
djetja.

Hvala za odgovore!

:::::::

NAROČILNICA

Naročamo ....  izvod(ov) Delavske enotnosti. Časopis pošiljajte na naslov:

Plačnik teh izvodov je:

Naročnino bomo plačevali vsake tri mesece. 
Posamezna številka stane 170 tolarjev.

Za naročnika:

Delavska enotnost
Je bila ustanovljena 20. novembra 1942 in je glasilo Svobodnih sindikatov Slovenij0^

Izdaja Svet ZSSS, Dalmatinova 4,1000 Ljubljana • Za izdajatelja Rajko Lesjak, tel. 310-760 _ .
Franček Kavčič, tel. 13-16-163 • Naročnina 13-10-033, int.272 • Posamezna številka stane 170 tolarjev
50101-678-47511 »Tisk: Delo TČRd.d., Dunajska 5] Ljubljana • Ministrstvo za kulturo šteje Delavsko enot 
proizvode, za katere se plačuje 5-% davek, ki je vštet v ceno posameznega izvoda.

tnost m8
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Pokojninski NALOŽBENI SISTEM BO UČINKOVITEJŠI
U. OD DOKUDNEGA, VENDAR 

LE OB STABILNEM GOSPODARJENJU
V prejšnji številki smo predstavili razloge za reformo pokojninskega in invalidskega zava

rovanja in osnovne smeri sprememb sedanjega sistema. Po novem bo ob reformiranem se- 
oanjem sistemu (prvi steber) uveden še obvezni polni naložbeni sistem (drugi steber) in ne
obvezno prostovoljno zavarovanje. Za vse, ki jih skrbi, ali se bodo upokojili po (reformira
nem) starem sistemu ali po novem, je bistveno, da bodo sistemi delovali eden ob drugem. Zla- 
sh starejši, ki imajo tudi daljšo delovno dobo, se bodo večinoma upokojili le po starem siste- 
nm. Ta bo reformiran postopno. Prelomnic pa bo kar nekaj, naj večja verjetno leta 2009, ko 
se bo za ženske začela povečevati starost, potrebna za upokojitev. Od tega leta do leta 2022 se 

0 starostna meja povečala s sedanjih 58 let na 65. To največje povečanje pa ne bo naša po
sebnost, ampak uskladitev z rešitvami iz večine evropskih držav.

Novi drugi steber bo vsakemu zavarovancu omogočil, 
a bo del svojih prispevkov nalagal na osebni pokoj

ninski varčevalni račun. Prehod bo dokaj zapleten.
acelno naj bi veljalo, da se bodo vsi novi zavaro

vanci obvezno morali vključiti v večstebrni sistem,
Ze zavarovani pa se bodo v naložbeni steber vključevali 
Prostovoljno. Avtorji reforme so izračunali le, kakšen 
naJ bi bil prehod načelno, ne pa kdaj in kako bi bil v 
Podrobnostih lahko izveden.

Preračuni pripravljalcev reforme so pokazali, da
1 bil prestop v naložbeni sistem ugoden le za mlajše 
d 36 let, za starejše pa bo najboljše, da ostanejo za- 
arovani le v reformiranem dokladnem sistemu. 

Dosedanji zavarovanci, ki pa bi se odločili za na- 
i eni sistem, bi prejemali pokojnino iz dveh naslovov 

Ookladnega in naložbenega.

Pokojnina iz prvega in drugega stebra ne 
s,* *>e biti manjša

Predlagatelji reforme zagovarjajo (zaenkrat) del- 
n° razvrednotenje vplačil v stari sistem, kar bo po- 
f edica zmanjšanja odmerne stopnje - odstotka, v 
v^rn se pokojnina odmeri od pokojninske osno- 
f torej za delno razvrednotenje sedanjih pra- 

• Cj "Vacunajo pa tudi, da skupna pokojnina - seštevek

ma^šaaodesSedannie10|b®negr h® blHSmela h**j ou seaanje. Seštevali bi se tudi obe zavaro-

Naložbeni sistem 
bo učinkovitejši

* <• avarovanee ted' W*XZ

^Idtovhejšc od sedanjega.

rova' 0^0bj’- Bo pa novi tristebrni sistem za zava- 
st0p Ce VS£b starosti ugodnejši, saj bo nadomestitvena 
refor^a V PovPrečju ugodnejša. Avtorji pokojninske 
učinkme0b,em zatrjujejo, da bo naložbeni sistem 
kojnj 0vitejšb ker bo zavarovancem dajal večjo po- 
varovn°- ®^merna st°pnja za leta v dosedanjem za- 
merna T b°do odmcrili P° stoPnji 1,4. Če bi bila od-
*et) v kS ve£ja’ b' se mejna starost (naprimer 36 
naložb ater'.se zavarovancem še splača vstopati v novi 
izpaclae.n' sistern, povečala. Zaradi tega bi prišlo do 
Se avtor ° °^ov v reformirani prvi steber, čemur so 
da bi zavarCtorrne hoteli izogniti. Predvideli so tudi, 
reformirar°Vanc’’ b'se odločili ostati v dosedanjem 
kot če ve1:110,11 s'stemu> vseeno obdržali enak položaj, 

P° p0sCSbebrni sistem ne bi bil uveden.
Vrednost Cbnern točkovnem sistemu bi se dejanska 
Zneska (j0SI|'0Vne Pokojnine določila na 80 odstotkov 
Prveni zav- katere§a bi bil zavarovanec upravičen v 
5,dvisne |aroyalneni stebru. Osebne točke naj bi bile 
Če b| bjie ast' °d zavarovalne dobe in višine plače. 
!eti Zavarov^ Predpostavke Izpolnjene, bi oseba s 40 
htje stara r dobe’k' Je PrejemaIa povprečno plačo 
k°jnina p., L5 et’ zbrala 40 osebnih točk. Njena po- 
v državj ' ' zna*ala 60 odstotkov povprečne plače

Vs<>te) zjjp na 'z drugega stebra bi se odmerila od 
hi obvelja."6 niV)sebnem računu zavarovanca. Če 
z,,ašati toPL na^e*°’ da mora skupna pokojnina 
Vatija, bj J i" kof Pokojnina iz sedanjega zavaro- 
°dstotkov v i "'"a 'z drugega stebra znašala 15 
/avarovan(> a, ar'z'rane plače zavarovanca. Takšen 
PovPrečja pl1 !z 0,,eh stebrov prejemal 85 odstotkov

Pravice do predhodne upokojitve ne bodo 
takoj odpadle

Pri preračunavanju prehoda iz sedanjega v novi sistem 
so avtorji morali upoštevati sedanje možnosti zgodnjega 
upokojevanja. Po 40. členu sedanjega zakona se namreč 
moški lahko upokojijo že z 58 leti starosti in 35 leti 
zavarovalne dobe, ženske pa s 53 leti in 30 leti zava
rovalne dobe. Te ugodnosti so bile sprejete zaradi eko
nomskih možnosti. Tisti, ki jim zakon zdaj daje te 
ugodnosti, bi namreč lahko, če bi reforma zmanjšala 
njihova pokojninska pričakovanja, oporekali predla
ganim spremembam. Pridobljene pravice namreč morajo 
biti spoštovane in zagotovljene, zanje je hočeš nočeš 
odgovorna država.

V zvezi s prehodom so snovalci reforme preračunali 
dve možnosti. Po varianti A bi se v naložbenem ste
bru morali zavarovati vsi na novo zaposleni in se
danji zavarovanci pod določeno starostjo in zavaro
valno dobo. Po varianti B pa poleg novih zavarovan
cev še zavarovanci pod določeno starostjo in tisti, ki 
bi se v ta steber prostovoljno prijavili v dveh letih. 
Varianta A je bolj prilagojena sedanjim zavarovan
cem, še posebej možnostim predčasnega upokojevanja. 
Ta varianta bi precej zmanjšala tudi možne admini
strativne in tehnične zaplete. Načrtovalci so še izračunali, 
da bi večja vključenost zavarovancev v drugi steber 
v naslednjih letih verjetno povzročila primanjkljaj 
denarja v prvem stebru, in ki bi ga država morala po
krivati iz davkov ali drugih proračunskih prihodkov.

Prednost variante B je v tem, da onemogoča jav
no razpravo o pridobljenih pravicah, saj bi se posa
mezniki z vstopom vanjo prostovoljno odločili, da 
sprejmejo tudi njene posledice. Največja hiba variante 
B je v tem, da posamezniki ne morejo vedeti, kakšni 
bodo njihovi prejemki iz drugega stebra, zaradi česar 
tudi ne morejo izračunati, koliko bi pridobili ali iz
gubili. Vse skupaj je torej res še zelo hipotetično.

Denar zavarovancev bodo obračale zlasti 
banke, zanj pa bo jamčila država

Obvezno naložbeno zavarovanje za starost bi sklad
no z novimi zakoni organizirale obstoječe institucije, ki 
bi za to dejavnost dobile dovoljenje. Te institucije bi zbirale 
denar na osebni h računih zavarovancev. Ta denar bi tudi 
obračale- investirale prek specializiranih finančnih ustanov. 
Najmanj enkrat letno bi zavarovance obveščale o stanju 
na njihovem računu. Izračunavale bi tudi pokojnine in

zagotavljale denar za njihovo izplačevanje. Pokojni
ne pa bi še naprej izplačeval ZPIZ. Število pokojnin
skih varčevalnih skladov bi bilo omejeno, glede na 
potrebe države in nujnost konkurence. Zaupanje v te 
varčevalne sklade bi država morala krepiti tudi z zelo 
natančnimi prepisi o njihovem poslovanju.

Ustanove bodo tako pridobile pravico upravljati 
pokojninske varčevalne sklade le, če bo vanje vplačan 
z zakonom določen osnovni kapital, izključno v obliki 
finančnih depozitov. Sklad bo moral biti konstitui
ran le kot neprofiten, izključno z namero zbiranja pri
spevkov zavarovancev na njihovih računih.

Pokojninske varčevalne sklade bo nadziral Urad za 
zavarovalni nadzor. Ta bo med drugim nadziral na
ložbe in profitabilnost skladov.

Temeljna naloga pokojninskih varčevalnih skladov 
naj bi bilo ustvarjanje čimvečjega donosa. Od višine 
donosa bo namreč odvisno, kateremu skladu se bo 
posamezni zavarovanec priključil. Ker se bodo zava
rovanci morali obvezno vključiti v enega od skladov, 
bo treba sprejeti tudi predpise proti slabemu in tve
ganemu investiranju zbranega denarja zavarovancev. 
Tako bo država vsakemu zavarovancu jamčila najmanjšo 
možno raven donosa njegovih prispevkov, zbranih v 
katerem koli varčevalnem skladu.

Avtorji reforme so predvideli tudi možnost, da bodo 
zavarovanci svoje prispevke za starost iz enega 
varčevalnega sklada prenesli v drugega. Ta možnost 
bo zavarovancem pomagala izogniti se slabim varče
valnim skladom. V poštev bo prišla tudi zaradi spre
memb zaposlitve in delodajalca.

Pokojninski varčevalni načrti bodo morali preprečiti 
tudi nevarnost zmanjšanja realne vrednosti pokojnin 
zaradi vpliva inflacije.

Zdaj plačujemo zlasti za že upokojene, pa 
tudi zase

Temeljni princip dosedanjega dokladnega sistema 
je, da aktualni zavarovanci varčujejo za svojo priho
dnost, obenem pa zagotavljajo izplačevanje pokojnin 
že upokojenim. Glede na sedanji položaj v pokojninskem 
in invalidskem zavarovanju bi ta vrstni red lahko tudi 
obrnili. Ta naveza - skrb za starejše in zase - je do
bro delovala več desetletij. Zdaj dohodki ne pokri
vajo več odhodkov, še bolj ogrožene pa so pravice tistih, 
ki v zavarovanje šele vstopajo. Bistvo dokladnega sistema 
je bilo tudi v vzajemnosti in solidarnosti, tako med 
generacijami kot znotraj njih.

Predlagani tristebrni sistem s poudarkom na naložbe
nem pa naj bi omogočil veliko povezanost vplačanih 
prispevkov in prejetih pokojnin. Vsakdo naj bi iz tega 
zavarovanja dobil najmanj toliko, kot vanj vplača. Avtorji 
reforme pravijo, da bo po novem sedanja kolektivna 
odgovornost prešla v pretežno individualno odgovornost 
za prejemke in druge pravice po upokojitvi. Ker je 
pokojninsko in invalidsko zavarovanje tudi sestavni 
del širšega socialnega zavarovanja, bi to lahko pomenilo 
tudi, da sociale ne bo več ali bo bistveno zmanjšana.

Avtorji reforme opozarjajo tudi na osrednji mogoč

KONKRETNI PRIMER
moški star 55 let, z 35 let delovne dobe, upokojitev pri 65 letu starosti 

in ocenjeno plačo 100,000 SIT neto

80000

70000

60000

50000

40000

30000

20000

10000

15 let delovne 
dobe

obstoječi sistem pokojninskega zavarovanja 

refonnirani obstoječi sistem 

reformirani sistem -1. steber 

naložbeni sistem- II. steber

prispevna stopnja - 6%

problem. Dolgoročne stabilnosti gospodarstva in s tem 
varnosti vplačanih prispevkov, ki naj bi bili med 
varčevanjem še oplemeniteni, namreč ni mogoče na
povedovati brez pridržkov. Gre torej za tveganje, kolikšno 
je, pa ne ve nihče, tudi napovedati ga ni mogoče.

Reformatorji še menijo, da prehajanje iz sedanjega 
dokladnega sistema v novega naložbenega ne sme 
preveč obremeniti le nekaterih generacij. Prav zato 
je prehod zamišljen kot postopen, brez ostrih po
segov v sedanja pravila in pravice, določene na njihovi 
podlagi. Postopno prehajanje v naložbeni pokojninski 
sistem tako za sedanje zavarovance ni videti kot kazen. 
Poudarek naj bi bil na novem sistemu varčevanja 
za starost. S tem naj bi, sčasoma, skrb za izplačevanje 
pokojnin ne bila več le skrb tistih, ki delajo in prispe
vajo, in tistih, ki so že delali, ampak tudi tistih, ki bodo 
v svet dela šele vstopili.

Upokojenci zdaj povprečno prejmejo 83,7 
odstotka svoje plače

Sedanji sistem pokojninskega in invalidskega za
varovanja zagotavlja zavarovancem določene pravi
ce vnaprej. Odvisnost med pokojninsko dobo in 
vplačanimi prispevki je zelo ohlapna. Tako je zaradi 
tega, ker denar za pokojnine zagotavljajo sprotni pri
spevki zavarovancev in njihovih delodajalcev. Mo
rebitno izgubo je dolžan pokriti državni proračun. Edini 
spremenljivki sedanjega dokladnega sistema sta pri
spevna stopnja in višina transferjev iz proračuna.

Po podatkih ZPIZ prejme povprečni upokojenec 
165 obrokov pokojnine. Obrok pokojnine v povprečju 
znaša 67,5 odstotka čiste plače. Zaradi invalidnin, 
dodatkov za postrežbo, dodatka za rekreacijo, zdra
vstvenega zavarovanja in še nekaterih drugih pravic 
zavarovancev prejmejo upokojenci v povprečju še 24 
odstotkov več, tako da skupno prejemajo po 83,7 
odstotka čistih plač. Glede na povprečno zavaroval
no dobo 362 mesecev bi, če bi pokojnine naraščale 
enako kot plače, vsak zavarovanec moral vsak me
sec plačevati 24 odstotkov bruto plače oziroma 38 
odstotkov očiščene.

Iz tega izračunaje jasno, da sedanja prispevna stopnja 
ustreza pokojninam in drugim pravicam, kijih zava
rovanci sedaj lahko pričakujejo iz pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja. Razlika med odhodki in priho
dki znaša 10 odstotkov, sedaj jo pokriva državni proračun. 
Če bi se razmerje med pravicami in dotokom denarja 
v pokojninsko blagajno še poslabšalo, bi državni proračun 
moral pokrivati še večji primanjkljaj. Prispevki za po
kojninsko in invalidsko zavarovanje so namreč za za
varovance že sedaj na meji sprejemljivosti.

Avtorji pokojninske reforme so skušali preračunati 
tudi učinke novega naložbenega sistema za nekatere 
posameznike. Za primer so vzeli zavarovanca, ki se 
je zaposlil pri 18 letih in je brez prekinitve delal do 
58. leta. V sa zavarovalna leta je prejemal plačo na ravni 
povprečja države, letos marca je tako zaslužil nekaj 
več kot 88.000 tolarjev neto. Od tega je za pokojnin
sko in invalidsko zavarovanje plačal 33.754 tolarjev. 
Avtorji reforme so izračunali, da bi zavarovanec, če 
bi 40 let plačeval toliko, imel na osebnem računu 
pokojninskega zavarovanja nekaj več kot 16 milijo
nov tolarjev. Če bi se mesečni prispevki obrestovali 
po realni šestodstotni obrestni meri, bi vsak povprečni 
zavarovanec imel na računu v povprečju po 63 mi
lijonov, to pa je precej več, kot je potrebno za izplačevanje 
mesečne dosmrtne rente v višini pokojnine po sedanjem 
dokladnem sistemu. Za spodobno pokojnino bi torej 
po teh izračunih zadostovali tudi precej nižji prispe
vki od sedanjih.

Načrtovalci reforme zatrjujejo, da bo naložbeni sistem 
pokojninskega zavarovanja za zavarovance ugoden; 
koliko, pa bo odvisno od stopnje stabilnosti gospo
darstva in realne obrestne mere. Če bo realna obre
stna mera vsaj tolikšna kot realna rast plač, po kate
rih se pokojnine usklajujejo, bo naložbeni sistem za 
zavarovance ugodnejši od dokladnega. Če pa bi bila 
realna obrestna meja negativna, pa bi bil za zavaro
vance sedanji dokladni sistem ugodnejši od novega. 
Odločitev posameznika za naložbeni sistem je torej 
še najbolj povezana z možnostmi gospodarske rasti 
in stabilnega gospodarjenja. Če v kaj takšnega ne ve
rjamemo ali če to ni mogoče, bomo pač še naprej ostali 
ujetniki dokladnega sistema, ki se bo slej ko prej izčrpal. 
Te oddaljene probleme bodo tako ali tako reševali naši 
vnuki ali celo pravnuki.
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Pogovor z direktorjem območne gospodarske zbornice v Podravju Vinkom Lapuhom

INVESTICIJE V INFRASTRUKTURO JE 
TREBA POSTAVITI V FUNKCIJO OŽIVLJANJA 
IN RAZVOJA DOMAČEGA GOSPODARSTVA

Gospodarska kriza v Mariboru in v vsej podravski regiji traja že več kot desetletje in pol. 
V tem času so strokovnjaki pripravili kar nekaj načrtov za rešitev mariborskega gospodar
stva. Med njimi so najbolj znani “Maribor 2000”, “Maribor jutri” in “Globalni razvojni koncept 
za Maribor”. Ali se omenjeni načrti vsaj delno uresničujejo? Kakšne so trenutne razmere in 
razvojni trendi v mariborskem gospodarstvu? Kje vidijo mariborski gospodarstveniki izhod 
iz težav? O tem smo se pogovarjali z Vinkom Lapuhom, direktorjem Gospodarske zbornice 
Slovenije - območne zbornice za Podravje. Povedal je, da gospodarstvo v Podravju dosega 
nadpovprečne rezultate.

“Do koncajulija letos je podravsko gospodarstvo 
izvozilo za 550 milijonov dolarjev različnih 
proizvodov, kar je za 1,7 odstotka več kot v enakem 
obdobju lani. V Sloveniji seje izvoz do konca 
julija letos glede na enako obdobje lani zmanjšal 
za en odstotek. Podjetja v Podravju so v obrav
navanem obdobju uvozila skupno za460 milijonov 
dolarjev različnega blaga, zlasti surovin in repro- 
materialov. Tako je podravsko gospodarstvo v 
blagovni menjavi s tujino v prvih sedmih mese
cih letos ustvarilo 90 milijonov dolarjev presežka,” 
pojasnjujeVinko Lapuh. “Kar 68 odstotkov vseh 
prihodkov iz uvoza so gospodarska podjetja v 
Podravju ustvarila na tržišču Evropske unije, 
medtem ko celotno slovensko gospodarstvo ustvari 
v državah Evropske unije 65 odstotkov izvoz
nih prihodkov. Številke kažejo, da gospodarstvo 
vMariboru in širši regiji na področju izvozadosega 
nadpovprečne rezultate.”

Med naj večje izvoznike v regiji danes spadajo 
Henkel, Metalna, Primat,Tovarna Dušika Ruše, 
Paloma, Marles, Impol, Talum in še nekatera 
podjetja. “Nekaj več kot 58 odstotkov celotne
ga izvoza regije ustvarijo podjetja iz Maribora,” 
pravi Lapuh.

V osemdesetih letih so podjetja v Podravju letno 
izvozila za 250 do 300 milijonov dolarjev različnih 
proizvodov, več kot 60 odstotkov celotne proizvo
dnje pa so prodala v drugih republikah tedanje 
Jugoslavije. Letos pa bo podravsko gospodarstvo 
po vsej verjetnosti z izvozom ustvarilo blizu 
milijardo dolarjev prihodka. V strukturi izvoza 
je v prvih sedmih mesecih letos znašal izvoz v 
države na območju nekdanje Jugoslavije 17 od
stotkov (v Sloveniji 11 odstotkov). “Podatki kažejo, 
da so menedžerji in delavci v podravskem go
spodarstvu v zadnjih letih vložili ogromno na
porov v prestrukturiranje gospodarstva in v pri
dobivanje novih trgov. Na tem področju so šte
vilna podjetja veliko naredila,” poudarja Lapuh. 
“Ne bi bilo pošteno, če tega ne bi priznali. Res 
pa je, da podravsko gospodarstvo z novimi tržišči, 
ki jih je osvojilo, še vedno ni v celoti nadometi- 
lo tržišč, ki j ih je izgubilo zaradi krize in vojne 
na Balkanu.”

Država pomaga pri razvoju 
infrastrukture

Kako je gospodarstvu v Mariboru in Podra
vju v najbolj kritičnih letih pomagala država? 
“Država je zadnja leta v naši regiji precej nare
dila na področju razvoja infrastrukture. Tako se 
je denimo v Maribor preselil sedež Pošte Slo
venije. Telekom je veliko investiral v svoj razvoj 
na tem koncu Slovenije. Zgrajenih je bilo veliko 
cest ter avtocest in podobno. Nepošteni bi bili,

če bi rekli, da država oziroma vlada za hitrejši 
razvoj Maribora in regije ni storila nič. Res pa 
je, daje vlada bore malo ali skoraj nič storila za 
prestrukturiranje in sanacijo gospodarstva. Kdo 
ve, zakaj je bilo tako? Morda vlada mariborske
mu gospodarstvu ni znala ali hotela pomagati ali 
pa preprosto ni imela srečne roke?”

Velike likvidnostne težave
Kljub temu, da podjetja čedalje več izvažajo 

na najzahtevnejša tržišča, pa so likvidnostne raz
mere v podravskem gospodarstvu izredno kritične. 
Zaradi sedanje makroekonomske in monetarne 
politike podjetja z izvozom na tržišče Evropske 
unije, kjer je izjemno huda konkurenca, bolj malo 
zaslužijo. “V naši regiji je imelo ves september 
žiro račun blokiran 816 podjetij oziroma 18 od
stotkov vseh pravnih oseb. Zanimiveje, daje med 
njimi tudi veliko zasebnih podjetij, ki so doslej 
nekako zmogla kljubovati krizi. Po zakonu o prisilni 
poravnavi, stečaju in likvidaciji grozi v Podra
vju stečaj 545 podjetjem, ogroženih pa je več kot 
2000 delovnih mest,” opozarja Lapuh.

“O razsežnostih krize v gospodarstvu govo
rijo tudi podatki o številu brezposelnih. V sep
tembru je bilo v Mariboru 15.907 brezposel
nih delavcev, v regiji pa 30.899. V Podravju je 
tako stopnja brezposelnosti še vedno naj višja v 
državi. Posebej zaskrbljujoče je, daje med brezpo
selnimi čedalje več težje zaposljivih. Kar 46 od
stotkov brezposelnih delavcev nima niti poklicne 
izobrazbe. Med brezposelnimi je tudi veliko 
mladih.”

Menedžerji napovedujejo nadaljnje 
zmanjševaje števila delovnih mest

Kaj pa gospodarstveniki v Podravju pričakujejo 
od naslednjega leta? Kakšne načrte imajo? “Naša 
območna gospodarska zbornica je izvedla anketo. 
K sodelovanju smo povabili 30 večjih podjetij 
v regiji, odzvalo pa se jih je 21. V večini po
djetij (13) predvidevajo, da bodo v neslednjem 
obdobju povečali obseg poslovanja in izvoz. Hkrati 
pa v večini podjetij (14) pravijo, da bodo še naprej 
prisiljeni zmanjševati število zaposlenih. Bistve
nega izboljšanja socialnih razmer v regiji brez 
učinkovitih ukrepov ekonomske politike za spod
bujanje gospodarskega razvoja torej ni mogoče 
pričakovati. Sicer pa so menedžerji v anketira
nih podjetjih prepričani, da bi morala vlada sprejeti 
ukrepe za pospeševanje izvoza, zmanjšati da
vke in prispevke na plače, zagotoviti ugodne 
dolgoročne kredite, zmanjšati stroške države in 
učinkoviteje reševati probleme invalidnih dela
vcev,” pravi Lapuh.

Revija Obrtnik v oktobrski 
številki piše o reševanju sporov 
na delovnih sodiščih v Sloveniji. 
V zvezi s tem navaja, daje na 
delovnih sodiščih v zadnjih le
tih uspelo sindikalni (delojemal- 
ski) strani izterjati v delovnih 
sporih kar 23 milijonov mark 
odškodnin, kar 72.000 sporov 
pa je bilo rešenih v prid de
lojemalcem. Z drugimi beseda
mi: delodajalci so izgubili kar 
85 odstotkov vseh sporov!

“Veliko ,zaslug’ za takšen 
porazen rezultat si lahko delo
dajalci - v našem primeru obrt
niki, ki predstavljajo kar lep del 
tistih delodajalcev, ki so spore 
izgubili - pripišejo tudi sami sebi

oziroma dejstvu, da doslej niso 
pokazali dovolj zanimanja za 
organiziranje v močno delodajal
sko združenje,” piše v reviji 
Obrtnik.

Za delodajalce oziroma obrt- 
nike, ki morajo delavcem pla
čevati odškodnine, pa obstaja 
še bolj elegantna in nadvse eno
stavna rešitev: spoštovati mo
rajo pravice, ki jih imajo de
lavci po zakonih in kolektiv
nih pogodbah. Če sami niso 
dovolj strokovno podkovani in 
ne vedo natančno, kakšne pra
vice imajo delavci, naj prisluh
nejo opozorilom sindikata, ki 
delodajalca na kršitev zakonov 
in kolektivnih pogodb pred

Podjetja, kijih bremenijo stari 
dolgovi, potrebujejo pomoč

Po Lapuhovem mnenju gospodarstvo v Mari
boru in Podravju ne potrebuje novih razvojnih pro
gramov in načrtov, kakršni so bili “Maribor 2000”, 
“Maribor jutri” in “Globalni razvojni koncept za 
Maribor”. “Imamo realno diagnozo stanja. Sedaj 
gospodarstvo potrebuje kratkoročne rešitve. Me
nimo, da bi morala slovenska vlada na eni strani 
voditi ustrezno politiko pri investiranju v infrastruk
turne in ekološke projekte. Pri izgradnji novih in
frastrukturnih objektov (gre za projekt Brestani
ca, za investicije v termoelektrarnah in hidroelek
trarnah, za izgradnjo cest in podobno) je dovolj dela 
za številna naša gradbena, montažerska in indu
strijska podjetja ter obrtnike. Če bodo pri izgra
dnji infrastrukturnih objektov sodelovala domača 
podjetja, bo nastalo na tisoče novih delovnih mest. 
Po drugi strani pa bi morala država pomagati pri 
sanaciji večjih in srednje velikih podjetij, ki jih 
bremenijo stari dolgovi. Glede na sprejeti zakon 
pričakujemo, da bo Slovenska razvojna družba 
temeljito preučila, katera podjetja se splača sani
rati. Takšnim podjetjem bi veljalo stare obvezno
sti bodisi odpisati ali pa spremeniti v lastninske deleže. 
Tista podjetja, ki tekoče pozitivno poslujejo, bi bilo 
na vsak način pametno rešiti, sicer se bo brezpo
selnost še znatno povečala. Podjetja, ki imajo per
spektivne razvojne programe, bi lahko reševali s 
kombiniranimi sredstvi bank, države in razvojne 
družbe. Seveda bo tista podjetja, ki tekoče poslujejo 
z izgubo, mnogo težje reševati. Na vsak način bi
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se morali reševanja podjetij lotiti selektivno. 
Vprašanje pa je, kdaj bo Slovenska razvojna družba 
imela dovolj sredstev oziroma kdaj bo usposobljena 
za takšno reševanje podjetij.”

Direktor območne gospodarske zbornice Vinko 
Lapuh je prepričan, da so rešitve, kijih vladi p°; 
nujajo gospodarstveniki iz Podravja, realne. S svojimi 
predlogi nameravajo seznaniti tudi predsednika vlada 
dr. Janeza Drnovška, ki bo s sodelavci v kratkem 
obiskal Maribor. “Gospodarstvo v Mariboru in regiji 
je treba usposobiti za uspešno nastopanje na najbolj 
zahtevnih trgih. S socialnimi transferji ni mogoče 
rešiti Maribora. Tukajšnje gospodarstvo se mora 
na vsak način pripraviti na vključitev Slovenije v 
Evropsko unijo, kar ne bo lahko. Vključitev na enotno 
evropsko tržišče blaga, dela in kapitala bo za po
dravsko industrijo in nasploh gospodarstvo na začetku 
zlo, vendar še vedno manj še zlo, kot če se v Evropsko 
unijo ne bi vključili.”

Vključitev Slovenije v Evropsko 
unijo terja celovite priprave

“Ob tem pa bi želel poudariti, da se marsik
do danes še ne zaveda povsem, kakšne bod° 
posledice vključitve Slovenije v Evropsko unij0’ 
Naša produktivnost je še vedno 20 do 30 odstotk°v 
nižja od produktivnosti v razvitih državah. Razlogj 
za to so v slabši organizaciji dela, v manjši kakovosti 
dela in podobno. Ko bodo Slovenija in nekatem 
druge države iz vzhodne Evrope vključene v 
Evropsko unijo bo tudi pri nas prišlo do še veČje 
konkurence za delovna mesta, saj se bodo za del° 
pri nas začeli zanimati mnogi strokovnjaki 2 
vzhoda. Za delovna mesta se bo treba boriti. Zat° 
je že danes nujno, da se delavci dodatno \l°'. 
bražujejo in usposabljajo. Zdi se, da se tega vsi 
še ne zavedajo dovolj,” pravi Vinko Lapuh. “Ti
ste brezposelne delavce, ki v konkurenci za pro
duktivna delovna mesta v gospodarstvu iz tegu 
ali onega razloga niso več sposobni sodelovati; 
pa bo potrebno čim hitreje vključiti v javna dela.

“Enako pomembna paje tudi makroekonomska 
politika. To si moramo sami urediti tako, da b° 
do naše vključitve v EU primerljiva z makro0' 
konomsko politiko v državah, ki so že njene čla
nice,” poudarja Vinko Lapuh. ^
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SINDIKATI IMAJO ŠE VEDNO PREMOČ
tožbo na delovnem sodišču 
praviloma vedno opozori. 
Očitno imajo sindikati dobro 
podkovane strokovne službe, 
ki vedo, kaj piše v zakonih in 
kolektivnih pogodbah, o čemer 
priča tudi število dobljenih tožb 
na delovnih sodiščih po vsej 
Sloveniji.

Če bi delodajalci to dejstvo 
upoštevali in pravočasno pri
sluhnili strokovno utemeljenim 
opozorilom sindikata, jim ne bi 
bilo treba plačevati visokih so
dnih stroškov in odškodnin, 
poleg tega pa bi tudi delovna 
sodišča imela veliko manj dela 
kot zdaj.

A ž.

ZA TRENUTEK Sl VZEMITE ČAS IN SE SEZNANITE Z VSEBINO NAŠEGA 
RENTNEGA VARČEVANJA.

Rentno varčevanje je namenjeno Vaši varnejši prihodnosti in Vam bo v veliko materialno 
korist. Pokojnine, ki sijih boste prislužili s 35 oz. 40 letnim garanjem ne bodo pokrile 
vseh Vaših potreb. ,
Z RENTNIM VARČEVANJEM V DELAVSKI HRANILNICI BO VAŠA PRIHODNOST
ZAGOTOVO BOLJ PRIJAZNA.
Iz teh razlogov smo za člane sindikatov pa tudi za druge zaposlene delavce, pripravili 
svojo, Vam prilagojeno obliko rentnega varčevanja.
Zasledujemo cilj, da boste v naši hranilnici sebi privarčevali toliko, da bo Vaša RENTA 
oz.DODATNA POKOJNINA znašala tudi do1/3 bodoče državne pokojnine.
Pot za dosego tega cilja je predvsem odvisna od Vas, da se pravočasno odločite za 
mesečno varčevanje in za takšen znesek, ki ga boste vsak mesec lahko pogrešali. 
Idealno bi bilo, da bi v vašem varčevanju sodeloval tudi delodajalec. To si bomo 
prizadevali tudi mi, vodili bomo intenzivne razgovore z delolodajalci in upamo, da bomo s 
pomočjo sindikatov tudi uspeli.
Pripravlja se reforma pokojninskega sistema, rentno varčevanje pomeni tretji steber 
novega pokojninskega sistema. Prepričani smo, da imate izjemno priložnost, da si 
skupaj z nami zagotovite človeka vredno pokojnino. Sprememba pokojninskega sistema 
pa je izziv tudi za sindikate, da svojim članom priborijo pravico, da bodo v rentnem 
varčevanju sodelovali tudi delodajalci.

Pogoji varčevanja:
* obrestna mera bo vedno najvišja in Vam bo zagotavljala vedno, največji možen donos,
* mesečna varčevalna vloga je najmanj 5.000,00 SIT;
* najkrajša varčevalna doba je tri leta, z možnostjo podaljševanja;
* varčujete lahko zase ali za svoje najbližje;
* za način izplačila rente se odločate kadarkoli v času trajanja varčevanja;
* v izjemnih socialnih razmerah je možno vplačevanje vlog začasno prekiniti;
* v primeru trajne nezmožnosti vplačevanja vlog, je možno varčevanje prekiniti;
* v varčevanje za Vas se lahko vkluči tudi Vaš delodajalec in sindikat;
* po petih letih varčevanja, je pridobljena pravica do ugodnejšega posojila v hranilnici;
* z varčevalcem, delodajalcem in sindikatom so možni specifični pogoji varčevanja.

Primeri izračunov:
čas varčevanja znesek obrestna

mera
enkratno
izplačilo

število
rent

i znesek 
rente

5 let 5.000,00 6% 348.059,14 60 6.722,00
5 let 10.000,00 6% 698.118,27 60 13.445,00

10 let 5.000,00 6% 816.178,79 120 8.996,30
10 let 10.000,00 6% 1.632.357,59 120 17.992,50

skupaj

403.350.00
806.700.00

1.079.556.00
2.159.100.00

V tem obračunu je upoštevana samo 6% povprečna realna obrestna mera za ves čas 
trajanja varčevanja. Dejansko so vse pogodbe sklenjene z začetno obrestno mero 
Tom+7%, kar predstavlja 14.5% povprečno obrestno mero za leto 1997.

ODLOČITEV JE V VAŠIH ROKAH, PRIČAKUJEMO VAS.
Za dodatne informacije se lahko obrnete na Vaš sindikat, ali nas pokličete.
Radi se bomo odzvali Vašemu vabilu in prišli z dodatnimi informacijami tudi k Vam.
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Vlada predstavila ostre varčevalne ukrepe v korist hitrejšega razvoja

POPOTNICA ZA VSTOP V EVROPSKO UNUO
Vladaje pripravila sveženj varčevalnih in gospodarskih ukre- 

P°v, s katerimi bi po besedah vladinih razlagalcev “nacional- 
nega varčevalnega programa” prihranili pri odhodkih proračuna 
v Prihodnjem letu 70 milijard tolarjev, na prihodkovni strani 
Pa pridobili 30 milijard tolarjev več sredstev. Država name- 
rava med drugim vztrajneje pobirati davke, razširiti osnovo 
*a plačilo socialnih prispevkov, premožnejšim kategorijam 
državljanov znižati socialne pravice in jih z davki bolj obre
meniti kot slabše situirane, in tako dalje. Podražila bo neka
tere izdelke, kot so naftni derivati, cigarete (povečala davčni 
del njihove cene), pri lastnih stroških pa bo začela varčevati, 
tako smo po dveletnem poslušanju “zgodbe o uspehu” državljani 
te podalpske državice ponovno na trdih tleh resničnosti. Nekaj 
Podobnega se nam je že zgodilo pred približno petnajstimi leti 
y prejšnji državi. Potem, ko smo bili sredi naj večjega družbenega 
'n gospodarskega razvoja, smo se preko noči znašli pred kru
to resnico, da smo v minulih letih trošili bistveno več kot ustvarili, 
•n da je prišel čas za poravnavo računov. Zvrstili so se pro
grami varčevanja, zatezanja pasov, programi stabilizacije. Ne 
trdimo, daje kakšna velika podobnost med sedanjimi varče
valnimi ukrepi in takratnimi. Vprašujemo pa se, ali bo “na
cionalni program varčevanja” dosegel cilj. Ta je spodbuditi 
gospodarsko rast, odpirati nova delovna mesta, povečati bla- 
Smjo ljudi, gospodarstvu pa zagotoviti dolgoročno konkurenčnost 
ter državi vstopnico za vstop v Evropsko unijo.

bližno štiriodstotno rast bruto 
domačega proizvoda, osemod
stotno letno stopnjo rasti infla
cije, proračunski primanjkljaj pa 
znižali na pol odstotka bruto 
domačega proizvoda. Če se bodo 
te napovedi uresničile, bodo go
spodarski dosežki v prihodnjem 
letu precej boljši od letošnjih, 
ko gospodarska rast najbrž ne 
bo presegla treh odstotkov, in
flacijska stopnja bo morda pod 
desetimi odstotki, proračunski 
primanjkljaj pa enoinpolod- 
stoten. Sivo liso v načrtih za 
prihodnje leto pa predstavlja

Vlada namerava poslati varče- 
Valni sveženj državnemu zboru 
v obravnavo skupaj s predlogom 
Proračuna za prihodnje leto. Pro
račun naj bi bil v prihodnjem letu 
sicer višji kot bo letošnji, saj naj 

1 Znašal med 810 in 815 milijar- 
an3i tolarjev. Vendar naj bi s 

Paketom 19 ukrepov zagotovi- 
1 30 milijard tolarjev večje

Prilive iz sedanjih virov in zma
njšali odhodke za okoli 70 mi- 
1'jard. Predsednik vlade dr. Ja
nez Drnovšek je napovedal, da 
oodo prihranki še celo večji! S 
erni ukrepi naj bi zagotovili pri-

predlog vlade, naj bi zaradi 
letošnjih težav zaradi primanj
kljaja v proračunski in pokoj
ninski blagajni podaljšali letošnje 
proračunsko leto na strani priho
dkov do konca januarja priho
dnjega leta. Tako naj bi 17 mi
lijard tolarjev, ki bi se januarja 
zbrali iz naslova davka na pro
met proizvodov in storitev, ter iz 
nakazil proračunskim porab
nikom na osnovi letošnjega pro
računa, ki bodo prispela v januarju 
prihodnje leto, vključili med pro
računske odhodke za letošnje leto.

Varčevalni sveženj vlade je se
stavljen in treh delov: ukrepov za 
spodbujanje gospodarskega raz
voja, ukrepov za prenovo social
ne politike ter ukrepov za ohranitev 
javnofinančne stabilnosti.

Spodbujanje 
gospodarskega razvoja

Ukrepi so usmerjeni v spod
bujanje gospodarske rasti, zato bo 
vlada v prihodnjem in naslednjih 
letih posvetila spodbujevalnim 
ukrepom gospodarskega razvoja 
veliko pozornost. Sem sodijo na
ložbe, sproščanje kanalov za ka
pitalske povezave s svetom, ne
posredne spodbude razvoju. Vse 
to naj bi povečalo konkurenčnost 
našega gospodarstva, privabilo tuje 
investitorje, vplivalo na nižjo ceno 
kapitala, in spodbudilo trajno go
spodarsko rast, z njo pa zaposlo
vanje in večjo blaginjo.

Med najvažnejšimi ukrepi za 
spodbujanje gospodarske rasti je 
predvidena sprememba zakona o

davku od dobička pravnih oseb. 
Olajšave za naložbe naj bi povečali 
od sedanjih dvajset na štirideset 
odstotkov, da bi spodbudili po
slovna vlaganja. Pri davku na 
izplačane plače naj bi spodnjo 
mejo obdavčitve dvignili za en 
plačilni razred, kar pomeni, da 
bodo neobdavčene plače, ki so 
nižje od 130.000 tolarjev bruto. 
Ukrep naj bi pomembno razbre
menil delovno intenzivne dejav
nosti.

Vladna koalicija seje zaveza
la, da bo skupni obseg investicij 
iz državnega proračuna ostala na 
realno enaki ravni kot letos, pre
dnost pa bodo imele naložbe v 
avtoceste in urejanje voda. Pre
verila bo tudi vse nacionalne 
programe investicij in poskusila 
najti nekatere druge vire financi
ranj a. Tudi skupni obseg sredstev 
za subvencije in transfere v go
spodarstvo, naj bi v prihodnjem 
letu realno ne bil nič večji od 
letošnjega, prednost pa bo ime
lo kmetijstvo in izvajanje aktiv
ne politike zaposlovanja.

Socialna politika 
ravnovesja

Za državljane, zaposlene in vse 
druge, je v vsem svežnju ukrepov 
seveda najbolj zanimiv del, ki se 
nanaša na izvajanje socialne po
litike. Vlada bo tu, kot smo omenili 
že na začetku potegnila nekaj “ro- 
binhudovskih” potez, saj bo pre
dvsem odvzela del socialnih pravic 
premožnejšim slojem v korist so
cialno šibkih.

Več ukrepov je povezanih z 
zakonom o dohodnini. Davčna 
olajšava zavzdrževanje otzrok bo 
poslej za vse enaka in vezana na 
minimalne življenske stroške. 
Normirani stroški iz avtorskih 
honorarjev se bodo s sedsanjih 40 
odstotkov znižali na deset od
stotkov, razen za avtorje s področja 
književnosti in umetnosti. Ob
davčili bodo tudi prihodke iz ne
registriranih dejavnosti. Pravico 
do otroškega dodatka bodo izgu
bile družine, pri katerih dohodki 
na družinskega člana presegajo 55 
odstotkov povprečne plače. Po
rodnice naj bi dobile le 2,5 krat- 
no povračilo plače, porodniški do
pust pa bo daljši za en mesec.

Upokojenci bodo dobili za 12 
odstotkov večji regres, vendar ga 
bo večina namenjena upokojen
cem s podpovprečnimi pokojni
nami .Vladi pa tudi nista več všeč 
pravica dokupa pokojninske dobe 
in sedanji pogoji za predčasno upo
kojitev, zato razmišlja o spremem
bah, oziroma zaostritvah tzdu na 
tem področju.

Janez Drnovšek ponosno pove, 
ko komentira omenjene ukrepe, 
da bo tudi vlada dala dober zgled 
za varčevanje. Pripravila bo načrt 
zaposlenih za državno upravo, do 
takrat pa so prepovedane nove in 
nadomestne zaposlitve. V priho
dnjem letu bodo ukinjena tudi vsa 
izjemna napredovanja in benefi
ciran delovni staž. Odpravnine 
državnih uslužbencev bodo po
slej znašale tri povprečen bruto 
slovenske plače, ukinjena bo eska
lacija plač za višje plačilne razrede 
in ukinili regres za funkcionarje 
in direktorje javnih zavodov. To 
naj bi znižalo javnofinančne odho
dke za 13,4 milijarde tolarjev, 
znižali pa bi se tudi materialni 
stroški državnih organov, in sicer 
za 4,3 milijarde.

Vsi bomo plačevali 
enake prispevke

Vladaje pripravila tudi podro
ben prikaz ukrepov, s katerimi naj 
bi zbrali omenjenih 30 milijard 
dodatnih sredstev pri liva v državno 
blagajno. Gre za povečanje neka
terih davkov, izboljašli izterjavo 
davkov, podražili sodne upravne 
in prenočitvene takse in tarife de- 
anrnih kazni. Država naj bi bila 
v večji meri udeležena pri deli
tvi dobičkajavnih podjetij, bank 
ter prihodkov od prodaje držav
nega premoženja.

Med konkretnimi ukrepi za 
ohranitevjavnofmančne stabilnosti 
je na prvem mestu razširitev osno
ve za plačilo prispevkov za social
no varnost. V osnovo naj bi vklju
čili vse prejemke iz delovnega raz
merja vključno s stimulacijami, 
bonitetami in regresom nad zne
skom, ki bo enak 70 odstotkom 
povprečne mesečne plače. Takoi- 
menovani določeni prejemki bodo 
obdavčeni po 38-odstotni namesto 
po sedanji 25-odstotni stopnji. Od
pravljene bodo tudi oprostitve 
plačila tega davka od določenih 
pogodb, kot so avtorske pogod
be, študentsko in sezonsko delo 
v kmetijstvu in ribištvu. S tem hoče 
vlada doseči, da bi bili vsi dohodki 
iz delovnega razmerja obdavčeni 
in bi se od vseh dohodkov plačevali 
prispevki v enaki višini. Upa, da 
bo ta ukrep spodbudil večje red
no zaposlovanje.

Ukrepov je še več, vendar jih 
ni mogoče vseh opisati. Lahko pa 
za konec tega prikaza načrtovane 
varčevalne politike vlade zapišemo, 
da državljani res upamo, da bodo 
spodbudili gospodarsko rast in 
večjo blaginjo. Plačali jih bomo 
namreč iz svojega žepa in neradi 
pomislimo na to, da bi ti načrti bili 
brez realne vrednosti.

S. J.

Primerjava kolektivnih pogodb 
^rešitvami v nekaterih državah ISI

JTše: Brane Mišič
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p0 0v,ne8a časa kot podlage za 
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V zvezi z uporabo splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarske dejavnosti je 
veliko vprašanj in dilem. Kaj je bilo 
mišljeno v posameznih členih in k čemu 
v praksi težijo Svobodni sindikati, piše 
Brane Mišič, eden od glavnih pogajalcev 
in strokovnjak za tarifno področje KP. 
Ker je obravnavana snov obsežna, jo 
bomo objavili v več zaokroženih na
daljevanjih.

boplačanega izrednega dopusta 
do okoli sedem dni letno.

Plače se določajo za osem 
tarifnih razredov, pri čemer gre 
za minimalne osnovne plače. 
Razmerje med tako določeno 
minimalno plačo za najnižji ta
rifni razred in plačo za najvišji 
tarifni razred znaša 1 : 1,62. To 
razmerje se ni bistveno spreme
nilo v zadnjih šestdesetih letih. 
V Avstriji so v primerjavi z 
našimi rešitvami v prvem tari
fnem razredu vključeni najbolje 
plačani delavci (visoko kvali
ficirani delavci, v zadnjem 
plačilnem razredu pa delavci 
brez izobrazbe. V zadnjem času 
plačilni razred za te delavce brez 
izobrazbe nima skoraj nobenega 
pomena in se skoraj ne upora
blja.

Dejansko izplačane plače se 
po posameznih podjetjih razli
kujejo, kar je posledica uspeš
nosti poslovanja podjetij, uve
dbe plač na osnovi akorda in 
provizij. Tako so bile dejanske 
plače v najmanj razviti pokrajini 
Štajerski do 25 % višje od mi
nimalnih plač, določenih s ko
lektivnimi pogodbami, na Du
naju pa do 40 %.

V Avstriji se uveljavlja s po
sebnimi dogovori definirano 
izplačilo 13. in 14. plače.Ti nista 
obdavčeni, kar ima za posledi

co posebno stimuliranje pora
be pred božičnimi in novolet
nimi prazniki in pred letnimi 
dopusti. To je tudi hkrati ugo
dna kombinacija politike plač in 
davkov s ciljem optimalizirati 
gospodarsko rast. Delež bruto 
proizvoda na za zaposlene je 
znašal v letu 1991 vAvstriji 52,7 
%, kar je nekoliko manj kot v 
Nemčiji in bistveno manj, kot 
je ta delež v letu 1991 znašal pri 
nas.

V Avstriji razlikujejo doda
tke in pribitke k plačam. Dodatki 
se obračunavajo in izplačujejo 
v absolutnih zneskih, skladno z 
določili kolektivne pogodbe.

Pogoje za izplačilo dodatkov 
za umazano in nevarno delo 
določa kolektivna pogodba in 
se obračunavajo in izplačujejo, 
če že niso ovrednoteni v zahte
vnosti.

Delavci imajo po kolektivni 
pogodbi pravico do odpravni
ne ob odpovedi delovnega me
sta. Odvisna je od dolžine de
lovne dobe delavca. Odpravnina 
se izplačuje tudi ob odhodu de
lavcev v pokoj. S posebnimi 
usmeritvami delodajalci v po
sameznih kolektivnih pogodbah 
predlagajo delodajalcem v po
djetju izplačilo ob delovnih ju
bilejih, za delovno dobo v po
djetju in za socialne pomoči v 
primeru smrti delavca.

Če primerjamo rešitve v naših 
kolektivnih pogodbah z rešitvami 
v Avstriji, lahko ugotovimo na
slednje:

- avstrijske kolektivne pogo
dbe bolj natančno določajo de- 
lovnfčas, razporeditev delovnega 
časa,

- varstvo pri delu in pogoji dela 
so v avstrijskih kolektivnih po
godbah bolj dorečeni,

- plače po tarifnih razredih se

določajo na podoben način, pri 
čemer v naših kolektivnih po
godbah ne ločimo delavcev in 
nameščencev. Razmerje med 
najvišjo in najnižjo plačo po 
kolektivni pogodbi pri nasje višje 
(od 1:3 do 1:4,5),

- pogoji za določanje dopu
sta so pri nas ugodnejši,

- v naših kolektivnih pogo
dbah se dodatki obravnavajo 
enotno, in sicer od plače dela
vca,

- vAvstriji ne poznajo dodatka

Slovenska pogodba

na komisija”, ki prinaša odlo
čitve v sporih zaradi plač. Po 
mnenju nekaterih je ta komi
sija odigrala pomembno vlogo 
za zmanjšanje števila sporov 
med delodajalci in delojemal
ci in zlasti pri uspešnem zni
ževanju inflacije.

2.2. Primerjava 
dodatkov v naših in 
italijanskih kolektivnih 
pogodbah

Ureditev dodatkov v italijan
skih kolektivnih pogodbah je 
zelo blizu ureditvi v naših ko
lektivnih pogodbah. Za prime
rjavo navajamo italijansko ko
lektivno pogodbo za dejavnost 
pristanič in ureditev dodatkov 
po naši splošni kolektivni po
godbi:

Italijanska pogodba
- delo v popoldanski - delo v prvi in drugi

in nočni izmeni 10% izmeni 10%
- delo v deljenem del. času 15 % - delo v tretji izmeni 25%
- dežurstvo 20% - delo v četrti izmeni 35%
- delo prek poln. del. časa 30 % - nadurno delo 25%
- nočno delo 30% - nadurno praznično delo 75 %
- delo v nedeljo 50% - nočno delo 50%
- delo na dan plačanih - stalno praznično nočno

praznikov 50% delo 70%
- delo v nedeljo 50%
- delo na dan praznikov 50%
- in popoldan na dan

pred praznikom 50%

znesku, ki je različen za vsak 
tarifni razred. Čim višja je kva
lifikacija, tem višji je dodatek 
za delovno dobo in je navzgor 
omejen. Lahko je vezan tudi na 
osnovno plačo delavca v pro
centih.

Lahko ugotovimo, da so do
datki po posameznih državah 
zelo različno urejeni in da so le 
nekateri dodatki identični v 
večini kolektivnih pogodb v 
evropskih državah.

2.3. Primerjava 
stroškov dela v 
Sloveniji in nekaterih 
državah

Statistični Urad Republike 
Slovenije je na podlagi ankete 
o stroških dela, ki je usklajena 
z metodologijo, sprejeto na 
11. mednarodni konferenci 
statistikov dela leta 1966, in 
je v bistvu metodologija Me
dnarodne organizacije dela iz 
Ženeve, opravil in v Statis
tičnih informacijah 2. 1 L 1996 
objavil stroške dela v Slove
niji.

Primerjavli bomo te podatke 
in razpoložljive podatke za neka
tere države (glej spodnjo razpre
delnico).

Podatki povedo, da v struk
turi ni bistvenih odstopanj. Od
stopanja so lahko v ravni stroškov

za delovno dobo in prav tako ne 
poznajo plačane stavke do 5 dni, 
če gre za stavko proti neizvajanju 
kolektivne pogodbe ter kršitve 
pravic sindikalnega zaupnika,

- delovna doba za odpravni
ne je vezana na delo v podjetju, 
pri nas pa na celotno delovno 
dobo delavca,

- pri nasje 13. plača regres 
za letni dopust,

- regres za prehrano ni vAv
striji urejen enotno, kotje pri nas,

- dodatno 14. plače pri nas ne 
urejajo kolektivne pogodbe, 
temveč socialni sporazum.

V Avstriji ima in je imela 
izjemno veliko vlogo komisija 
za cene in plače, t. i. “paritet

Vrsta stroškov Slovenija Češka Poljska Nemčija Italija
Skupaj 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0
1. Direktni stroški dela 75,2 68,6 60,0 77,2 70,9
1.1. Plače 75,0 68,6 59,6 77,1 70,6
1.2. Plače v naturi 0,3 0,0 0,4 0,1 0,3
2. Prispevki za socialno

varnost 10,9 25,3 25,8 13,9 19,0
3. Dodatni dogovorjeni 

prispevki za socialno
varnost 0,4 0,3 - 4,0 1,1

4. Socialne ugodnosti 2,6 - - 3,0 -

5. Stroški izobraževanja 0,6 0,7 0,2 1,3 1,4
6. Drugi stroški dela 9,3 4,4 14,0 0,7 7,6

Prej smo ugotovili, da vAv
striji nimajo dodatka za delo
vno dobo. V Italiji je dodatek 
za delovno dobo zelo različno 
urejen. Lahko je v absolutnem

dela glede na razpoložljivi druž
beni proizvod in ravno to usk
lajevanje je ena najpomemb
nejših nalog socialnih partnerjev 
v Sloveniji.



13. novembra 1997

g!
; :

Sindikalna lista
(Temelj je SKP za gospodarstvo)
Prvi del november 1997
1. Dnevnice

- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur)

2. Kilometrina (od 5. 9.1997 dalje)
3. Ločeno življenje

3.500.00
1.750.00
1.218.00 

30,75
51.098,00

Prenočišče - Povračilo sroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem 
računu, ki ga odobri delodajalec 
Regres za prehrano
-po SKPGD (na delovni dan) 500,00

Drugi del
1. Jubilejne nagrade

- po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu) 
- za 10 let
- za 20 let
- za 30 let

Odpravnina pri upokojitvi 
Solidarnostne pomoči
- po SKPD

47.978.00
71.967.00
95.956.00 

287.640,00

Minimalna plača 
Zajamčena plača 
Regres za letni dopust

- ob smrti delavca
- ob smrti v ožji družini

najmanj
največ

86.292.00 
43.146,00

59.150.00
35.173.00 
102.000,00
127.746.00

KAJ DELAJO
V republiških odborih

Sindikat komunalnega in 
stanovanjskega gospodarstva

Nobenega pravega premika

V sindikatih družb
Bohor v normalnem ritmu

va.

»Vsem bivšim delavcem nekdanjegaTekstilaAdlešiči 
bi rad sporočil, daje njihov največji problem rešen: 
s Tilio, Dolenjsko banko in Občinskim svetom Črnomelj 
smo se namreč sporazumeli, kako bomo poravnali 
njihove obveznosti,« je uredništvu Delavske enotnosti 
z zadovoljstvom »raportiral« Jožef Kočevar, sekre
tar Območne organizacije ZSSS za Belo krajino, nato 
pa zagrenjeno dodal: »Zal pa od izvršnega odbora 
Sindikata tekstilne in usnjarskopredelovalne indu
strije Slovenije še nismo dobili otipljivega odgovo
ra na prošnjo, naj nam s posebnega rezervnega sk
lada odobri vsaj 400.000 tolarjev za dokončno po
ravnavo finančnih obveznosti do zavarovalnice Ti- 
lia. Če jih ne bo, bomo ta dolg pač morali poravnati 
sami, vendar... Vendar bomo s tem najbrž tvegali 
finančni zlom območne organizacije!«

Skladno s sklepom republiškega odbora sindikata dejavnosti 
seje sestala komisija za kolektivna pogajanja. Ocenila je stanje 
glede prenove panožnih kolektivnih pogodb in njihovo usk
lajenost z novo splošno kolektivno pogodbo. Ugotovila je, da 
se priprave nikamor ne premaknejo in jih je treba zato pospešiti. 
Preverili smo sestavo posameznih pogajalskih skupin in jih 
dopolnili. Pogajalsko skupino za novo kolektivno pogodbo za 
nepremičninsko poslovanje (prej stanovanjska dejavnost) se
stavljajo Marjan Vrabec, predsednik in člani Damjan Kavčič 
iz Kranja, Boris Buždon iz Maribora in Maja Škof iz Ljublja
ne. Ti trije naj bi tudi izdelali nov predlog tabele plačilnih razredov, 
kar je nedokončano delo še iz prejšnjih pogajanj. Predlog je, 
da bi bil v pogajalski skupini še predstavnik delavcev te deja
vnosti iz Nove Gorice, poimenski predlog pa moramo še usk
laditi.

Pogajalsko skupino za KP služb za zasebno varovanje 
in preiskovalne dejavnosti naj bi imenoval njihov odbor sin
dikata.

Največ razprav je bilo o kolektivni pogodbi za gospodar
ske javne službe komunalnih dejavnosti in vodnega gospodarstva, 
ki pa je veljavna in ni še niti pobud za spremembe. Pa vendar 
so problemi zaradi partnerjev. Zahtevajo, naj se iz naše ko
lektivne pogodbe izloči vodno gospodarstvo, saj so čisto dru
gi podpisniki, in naj se ponovno uradno preveri, ali za podpis 
komunalne kolektivne pogodbe res ne zadostuje zbornica ali 
združenje delodajalcev in morajo biti podpisniki tudi vse občine, 
kar je za nas velik problem pri sprejemanju.

Miloš Mikolič, sekretar

Razmere v mestinjskem Bohorju, ki so bile v zadnjem času 
kar nekajkrat zelo »dramatične«, so se naposled le »normali
zirale«: sporni direktor Vladimir Jurančič je odstopil in tako 
izpolni! »glavno« zahtevo stavkovnega odbora, 297-članski 
kolektiv pa je dočakal tudi »dogovorjene« septembrske plače 
(vsi po 59.000 tolarjev), kar je bila »prva« stavkovna zahte

Nadzorni svet družbe, sestal seje predzadnjimi prazniki, 
je za vršilko dolžnosti direktorja (za dobo treh mesecev) ime
noval Mileno Žerak, kije doslej vodila prodajo. Njeno ime se 
je že poprej omenjalo med tistimi, ki bi lahko nadomestili 
Jurančiča, od nje pa je tudi odvisno, ali se bo prijavila na razpis, 
ki bo v kratkem, ali ne. V sindikatu družbe pa medtem pripra
vljajo izhodišča za socialni sporazum z upravo, ki naj bi veljal 
za te tri mesece. Poudarjajo, da ga bodo podpisali šele po ne
posrednem izrekanju zaposlenih na zboru delavcev.

Delavci Bohorja so za dan reformacije delali, pripravljeni 
pa so tudi na dodaten delavnik v tem mesecu, s čimer bi na
domestili štiri dneve spontanih prekinitev dela. Zavedajo se 
namreč, da bi zaradi takih »motenj« v proizvodnji lahko iz
gubili naročila, ki jih zaenkrat še imajo, s tem pa tudi delovna

obrestmi vred), ki so ga najeli 
pri Dolenjski banki. »Temu 
lahko rečem tragedija brez 
primere,« je ta udarec komen
tiral Jožef Kočevar, saj so bili 
ljudje brez prebite pare; v 
stečaju so uveljavljali pov
prečno po 800.000 tolarjev, 
iz stečajne mase pa dobili le 
eno plačo v višini nekaj nad
40.000 tolarjev. »Revolt teh 
delavcev, ki so v strahotni so
cialni stiski, brez dela, brez 
vsake perspektive, da bi ga 
dobili, brez nadomestil na za
vodu, ker so jim pravice že

dolg bivših zaposlenih, 
trenutno znaša skoraj 4 ^.'hoi 
lijone tolarjev. Čeprav seJ^ej, 
v treh mesecih prepričev^pr 
pogajanj in moledovanj 
čevar večkrat počutil izigraš 
nega, se mu je trdovratn^ 
naposled le obrestovala. »4h 
že rečeno, bo vsak od oflU
njenih partnerjev poplačal 
obveznosti, tako da so b|V!(tUr________ jbhjp
zaposleni odslej lahko bf£^r 

rifurskrbi.
»Na območni organizacij, 

pa še nismo brez skrbi, daK
od tega, saj bomo dožb1-’!^

Kaj se je zgodilo, da so 
(bili) nekdanji delavci Tek
stila Adlešiči še dve leti po 
stečaju svoje firme do vratu 
zadolženi? Zgodba seje za
čela kmalu po sprejemu no
vega zakona o družbah, koje 
firma Tekstil Ljubljana od 
svojih obratov najprej zahte
vala, naj se organizirajo kot 
samostojne družbe, nato pa 
jim, novopečenim d.o.o., 
začela zaračunavati najemni
no za poslovne prostore. Za 
Adlešiče je ta znašala skoraj 
4000 mark na mesec. Nič 
čudnega, da seje že kmalu 
»po rojstvu« njihov Tekstil 
znašel v brezizhodnem po
ložaju. Kaj storiti? V tem 
razmišljanju so prišli na idejo, 
da bi postopek lastninjenja 
izvedli z odkupom od matične 
firme, in sicer s pomočjo kre
ditov, ki bi jih pri Dolenjski 
banki delno najeli zaposleni, 
delno pa družbaTekstil Adle
šiči d.o.o. Daje takšna rešitev 
ustrezna, so tedaj, leta 1993, 
družno s sindikatom in Do
lenjsko banko ocenjevali tudi 
člani izvršnega sveta občine 
Črnomelj. Rečeno - storjeno!

Po šestih mesecih pa so se 
pojavile prve težave, ki so na
povedovale začetek konca te 
družbe. Direktorji so se menja- 
vali kot po tekočem traku, 
delavci pa dobivale vse bolj 
mizerne plače; za zadnje tri 
v letu 1995 ni bilo več denarja, 
nakar je bil oklican stečaj. A 
to, kot seje izkazalo, niti ni 
bilo najhujše. Dokler so bili 
delavci zaposleni, so redno 
odplačevali mesečno anuite
to najetega kredita v višini 
95.182,11 tolarja na posamez
nika, potem pa ne več, ker tudi 
niso imeli s čim. Banke pa to 
seveda ni zanimalo; vsem je 
poslala opozorilo, daje tre
ba dolg pač poravnati. Ob
močna organizacija ZSSS za 
Belo krajino je zato posredo
vala pri bankirjih in si priza
devala za zamrznitev odpla
čevanj vsaj do razpleta ste
čajnega postopka.

Ko seje že zdelo, da bo res 
tako, pa so zdaj že bivši de
lavci Tekstila Adlešiči od 
novomeške zavarovalniceTi- 
lia prejeli zahtevke o ta
kojšnjem poplačilu vsega 
kredita (kajpak z zamudnimi

REŠUJE PROBLEME - Jožef Kočevar I

finančni kolaps, če bomo 
rali svoj del teh obvezn0, 
poravnati zgolj iz našihs i#
actOA, 7r,tr, CAAm C f* tudi H

potekle in z dolgom do fir
me, ki je ni nikjer več, je bil 
tako močan, da so se zbrali 
na protestnem sestanku in 
postavili zahteve po ureditvi 
njihove stiske.«

Jožef Kočevarje prevzel 
nase največji del tega breme
na. Navezal je stike z občino, 
Tilio in Dolenjsko banko. 
Vsakemu od teh je prikazo
val strahotno stisko teh lju
di in si jih prizadeval pre
pričati, naj bi s svojimi de
leži pomagali poravnati ta

dstev. Zato sem se — .
nil na izvršni odbor repuAb
liškega sindikata po Polfl0-S*rg 
je zgodbo o reševanju biv,, 
delavcev Tekstila AdltA n 
zaokrožil Jožef Kočevar. >’ 1
je ta sindikat tak, kot bi
ral biti, se ne bojim. Če p3?' 
bom moral tudi jaz pri tež1!1 1___ ________ j-- j ' j,|
z delavci, ki se sprašuje)0’ 
sploh imamo od njega-"^!^ 

rar
- !ve(

Prispevek k nacionalni razpravi o kulturni politiki v Sloveniji

mesta.

Samostojno delo na področju kul
ture je vsekakor potrebno, saj omogoča 
pretok ustvarjalnosti v vsem kulturnem 
prostoru. To velja tako za avtorje kot 
za druge soustvarjalce avtorskega dela.

Zaradi tega mora biti za samostojno 
delo na področju kulture zagotovljena 

zakonska in pravna zaščita. Avtorji in soustvarjalci namreč 
delajo predvsem zato, da je avtorsko delo narejeno; to je 
pomembnejše od zaslužka, kakovosti življenja in socialne 
varnosti. Vendar to s pridom izkoriščajo posredniki kultur
nih dobrin, saj hočejo z avtorskim delom zaslužiti.

Avtorji in soustvarjalci so prisiljeni biti na svobodi predv
sem trgovci, ki svoje delo prodajajo profesionalnim trgovcem, 
to je direktorjem zavodov, producentom, založnikom ipd., ki 
imajo za seboj vso infrastrukturo s pravniki, ekonomisti itd.

Zaposleni ves svoj ustvarjalni potencial usmeri v avtor
sko delo. Samostojni pa ga le manjši del, saj potrebuje večino 
svoje energije za pogajanja s plačnikom, vodenje poslovno
sti, skratka za preživetje, s tem da po večini zanemarja svojo 
prihodnost in socialno varnost.

V Sloveniji je premajhen prostor, da bi poslovanje prepu
stili agentom; majhni zaslužki tega ne omogočajo.

Nesmiselno je ločevanje avtorskih in neavtorskih pokli
cev na različne resorje (kultura - gospodarstvo), saj oboji

Seveda vsi, tako avtorji kot neavtorji, posegajo na podN^jv^ 
gospodarstva z ustvarjanjem propagandnih ali komerd1^ jn 
ni h del, saj jim to omogoča preživetje in sredstva, s kated lf)jv 
kasneje lahko ustvarijo avtorsko oz. kulturno dobrino- ^Sn0 

Združitev avtorskih in neavtorskih poklicev pod eno Vyja I 
(kulturno ministrstvo) bi omogočilo večjo profesionah11’^^ 
seveda pa bi morali vzpostaviti večji nadzor nad statusi 
turnih delavcev, ugotavljati upravičenost do statusa, p1^ soj 
sionalnost in vzpostaviti kriterije. . ,yi 'čei

Za s. p. na področju kulture namreč ni nobenih krite 
saj to področje sploh ni urejeno; nihče ne izvaja nad\.. p 
Status s. p. na področju kulture je namreč mogoče zelo 
ko registrirati, posledica tega paje, da se meša kulturna dejo?'' je 
Z gospodarsko in pridobitniško.

Neurejenost in nedorečenost razmer na področju ^Mob^ ..... --- !-- --- j ^ , ,,,
kulturi omogoča delo na črno na podlagi kvaziavtorskih poS ((()S|ec

bša kakakovost kulturne p0'1 11\_Posledica tega je vedno slabša kakakovost kulturne p° 
be, diletantizem in seveda dumpinška cena dela. AT le 

Zaradi takšnih razmer na trgu delovne sile na 
kulture izginjajo specifični poklici, predvsem na fil"tSuk^ 
področju. Gre za poklice, ki niso avtorski, so pa neo^r0W) pc

soustvarjajo isto avtorsko delo.

potrebni pri filmski produkciji (scenski delavci, garde 
rke, rekvizite rji, maskerji ipd.).

Filmska industrija se bo zaradi tega nekega dne lahko Z ^ 
v položaju, ko ne bo sposobna samostojne produkcij > 
ne bo več imela kvalificiranih kadrov.

)re,
'hit

#hii
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0<3ajanja o spremembah in dopolnitvah panožne kolektivne pogodbe za dejavnost gostinstva in turizma:

SINDIKAT NE PRISTAJA NA ZMANJŠEVANJE PRAVIC DELAVCEV
redstavniki posebne pogajalske skupine delojemalcev 

)(lK °^ajalcev za sPremembe in dopolnitve kolektivne po- 
e dejavnosti gostinstva in turizma so se doslej sestali 

Petkrat. O tem, kako pogajanja napredujejo, smo se 
, ,c minulega tedna pogovarjali s Pavletom Vrhovnikom, 
| Sednikom pogajalske skupine delojemalcev.

'rio
°§ajanja za novo kolek- 

In *,020<Jbo dejavnosti go- 
17S vVa 'n turizma Slovenije so
■ j ^aze sredi julija. Pogajal-

sta se sestali na de- 
' sejah. Pogajanja so zelo 

b neVn‘b saJsta pogajalski strani 
niti a,Za^etku ponudili različna 
J^sča zanje. Zato je bil 
^ Jet pogovor, da vsaka stran 
/,:v?rav,i svoj predlog nove pa-
-rtin? koleklivne pogodbe,« 
oSJasnjuje Vrhovnik.

^htevna pogajanja
d^^edstavrnki delojemalcev
Vli •t(^e^avcev gostinstva
lfCSidma SIovcniJe Pri zsss 

ndikat delavcev gostinstva
ciL?2maPri Konfederaciji sin-
ilCie 0v ^0) so za osnovo za
>L’.|j,''anJa predlagali sedaj

Pan°žno kolektivno
|Vo °’s tem da bi upoštevali
j- terrriinologijo in zapo-
ttiv ‘z splošne ko-

ne pogodbe za gospodar- 
ejavnosti Predstavniki de-

Hst CCV ^druženje za go- 
r . v° >n turizem pri Gospo-

■ Q' zbornici Slovenije in 
. C|Ja za gostinstvo in turi-

Pn Združenju delodajal-
jja Pa 80 k°t osnovo za po- njapredlagalinovo šno

■Pa^P^odbe.«
Pso se njVnik PriPominja. 

Pmdstavniki delodajal

cev in delojemalcev dogovorili, 
da bodo kot podlago za po
gajanja uporabljali predlog pa
nožne kolektivne pogodbe, ki 
so ga pripravili predstavniki de
lojemalcev.

Vendar pa predstavniki delo- 
dajalcev v nadaljevanju niso 
sledili temu dogovoru, saj vja- 
vnosti nastopajo tako, kakor da 
delodajalci predlagajo prava 
izhodišča, delavci pa zase zahte
vajo prevelike pravice, čeprav

jih imajo že po dosedaj veljav
ni panožni kolektivni pogodbi.

»Tudi iz izjav predstavnikov 
delodajalcev v časnikih je mo
goče razbrati, da menijo, da 
predstavniki delojemalcev želijo 
preveč podrobno in neživljenjsko 
opredeliti pravice delavcev, 
medtem ko se delodajalci bolj 
zavzemajo za višje plače zapo
slenih,« pravi Vrhovnik. »Ob tem 
je treba povedati, da se tudi pre
dstavniki delojemalcev zavze
mamo in borimo za dvig plač, 
vendar nasprotujemo zmanjšanju 
dosedanjih pravic delavcev na 
vseh drugih področjih.«

Če bi sedaj, ko se turistični 
promet v Sloveniji ponovno 
skokovito povečuje, začeli

zmanjševati pravice delavcev v 
gostinstvu in turizmu, ki so si 
jih priborili v kriznih časih, bi 
bilo to pravzaprav absurdno. Če 
so v turističnem gospodarstvu 
podjetja doslej lahko spoštovala 
delavske pravice iz veljavne 
kolektivne pogodbe, jih bodo 
ob povečanem prometu poslej 
še veliko lažje.

Kaj menijo člani 
sindikata?

Pavel Vrhovnik opozarja, da 
se je popolnoma nesmiselno 
pogajati o doseženih izhodiščih 
v splošni kolektivni pogodbi za 
gospodarske dejavnosti, ki jih 
v panožni kolektivni pogodbi

TUDI PODPISI SO ZGOVORNI - Na nedavnem srečanju delavcev gostinstva in turizma Slovenije v 
Novi Gorici so domala vsi udeleženci podpisali peticijo, s katero SGiT poziva partnerje, naj ne vztrajajo 
pri zmanjševanju dosedanjih pravic delavcev.

niti po zakonu ni več mogoče 
znižati. Nesprejemljivo se mu 
zdi stališče delodajalcev, da 
izhodišče za pogajanja ni velja
vna panožna kolektivna pogo
dba, ki je že doslej urejala 
specifične probleme na področju 
gostinstva in turizma. »Iz do
sedanjih pogajanj lahko pre
dvidevamo, da predstavniki de
lodajalcev nimajo mandata za

Informacija o poteku po
gajanj bo tudi osrednja 
točka 30. redne seje pred
sedstva Sindikata delavcev 
gostinstva in turizma Slo
venije, ki bo v petek (14. t. 

.m.) v Ljubljani.

fleksibilna pogajanja izven 
splošne kolektivne pogodbe za 
gospodarstvo, ampak samo 
izvajajo navodila vodstva Go
spodarske zbornice Slovenije in 
združenja delodajalcev,« je 
prepričan Vrhovnik. »Menim, 
da se bo moralo vodstvo Sin
dikata delavcev gostinstva in 
turizma Slovenije resno pogo
voriti o nastali situaciji in opre
deliti nova izhodišča za delo 
pogajalske skupine. Možni sta 
dve varianti: ali vztrajati pri 
sedanji panožni kolektivni po
godbi ali pa pristati na znižanje 
pravic do ravni splošne kolek
tivne pogodbe za gospodarstvo 
(kje in koliko?).«

Pavel Vrhovnik je prepričan, 
da se bo moralo vodstvo sindika
ta gostinsko-turističnih delavcev 
obrniti na članstvo. Samo člani 
lahko povedo, ali bodo pristali 
na zmanjšanje dosedanjih pravic 
ali pa se bodo z različnimi oblika
mi sindikalnega boja borili proti 
zmanjšanju doseženih pravic.

Kako naprej?
Kaj bi torej veljalo storiti? Pa

vel Vrhovnik ima nekaj predlo
gov. »Predsedstvo sindikata de
lavcev v gostinstvu in turizmu 
je dalo mandat pogajalski sku
pini za pogajanja. Pri tem mora 
pogajalska skupina izhajati iz 
doseženih pravic, kijih imajo 
delavci po veljavni kolektivni 
pogodbi. Pogajalska skupinaje 
pri pogajanjih dosledno spošto
vala usmeritve, da se že dosežene 
pravice ne bi znižale. Pogajal
ska skupina se bo zavzemala za 
najvišjo možno izhodiščno 
plačo.

Po drugi strani pa predstav
niki delodajalcev vztrajajo na 
izhodiščih iz splošne kolektiv
ne pogodbe za gospodarske deja- 
vnosti, kar pomeni znižanje 
večine dosedaj uveljavljenih pra
vic delavcev v gostinstvu in tu
rizmu. Nekatere delavske pra
vice bi delodajalci kar črtali,« 
opozarja Vrhovnik.

»Veljavnost panožne kolek
tivne pogodbe za gostinstvo in 
turizem je bila podaljšana do 
30. novembra 1997. Ce ne bo 
dosežen dogovor o spremem
bah in dopolnitvah oziroma o 
novi pogodbi, bodo po tem 
datumu začela za delavce v go- 
stinstvu in turizmu veljati 
določila splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarske deja
vnosti. Članstvo se bo moralo 
torej odločiti, ali naj pogajal
ska skupina nadaljuje pogajanja 
na svojih dosedanjih izhodiščih. 
V tem primeru bo moralo član
stvo svoje zahteve podpreti tudi 
z drugimi oblikami sindikalnih 
aktivnosti proti zmanjševanju 
doseženih pravic,« poudarja Pa
vel Vrhovnik.

A.ž.

o"iNlZEM BREZ PRIMERE: MED UPNIKI TUDI - GOLJUFA!
vi,ralnnC1^^vSa ^Kzniki so dočakali prvo, za zdaj še bolj 
š'ani j Zac*°^čenje: Oddelek za gospodarski kriminal UNZ 
Vvnrniiinarnred P0(^a^ ^ kazenskih ovadb zoper šest od- 
n>vZročil OSek’ ki so s 24 različnimi kaznivimi dejanji 

ijHud .,e Za bobrih 327 milijonov tolarjev škode (brez
‘pihnjl 1 °kresti), podjetje Alples Pohištvo pa dokončno 
b < e ^ stečajij — v stečaj!
’ K
'iCnfu na Poncdcljk°vi 

ran 'l.k?nterenci poveda- 
'V'!kl krirninalisti, naj bi

t *'rkoTJšaVnhd?ja1njZa8reŠil<21. ,rs^n’odoktobra’93 
MPicsaPoh-v letos direktor 
iknipr, . tv°d.o.o.:osu- 
''Tabc nnuh kaznivih deJanj
#0nam^Sa1lnpravic’šti'
S?vnih ,■ tev ah uničenj po-

f/jintreh11"’ 5tirih davčnih
Vanju Pre'slc.pitev Pri Pri- 

'^0rokofinan'a-Nje80VO
))lJaDarkat vCne8adirck' 
/fiijo dveh ^nze.koviča, pa
/rs|epitve dh nivih dejanj
f°jila in Pn Podobi vanju 

wčenja D ponareditve ali 
^aspjsP 0Vn>h listin. 
f1" nekd °SUmljen>h so še: 
^'npochr’ direkt°r Al-
i"iiSjaZasa-v'B-

<*iO„0roval Alplesu 
/il°bra m-, ePtembra’9l do 
:J^dild ’A. B., ki gaje 
Pn porm,- odaTršana, in 

#Jes Pohiš|,n'k direktorja 
čdružii šp fs' T6111 se je
fdenecj^ R-> sta|ni 
^ hP°oblaŠčenCa V Ljubljani
i>ičnin P1 0cenjevalec 
to na|istovP° U80tovitvah 
T11' še najhn,aj bi z golju- 

o^odoval. 
^ l enimi podatki

o višini plač (navajali so le 
zajamčene!) sojo prikrajšali 
za kar 315 milijonov tolarjev 
iz naslova davkov in prispe
vkov!

Za bivše zaposlene pa je naj
brž še bolj »zanimivo«, kako 
sta njihova »big bossa« polnila 
svoj zasebi račun. Kot so ugo
tovili kriminalisti - na različne 
načine. Med drugim sta zAdria- 
ticom sklenila »drago« živ
ljenjsko zavarovanje za krajše 
obdobje, ki gaje kajpak »častil« 
Alples, po preteku dobe pa sta 
vložena sredstva vzela iz za
varovalnice in jih spravila v svoj 
žep:Tršan 1,3, Janžekovič pa 
celo 1,7 milijona tolarjev. Tudi 
drugi podatki kažejo, daje imel 
direktor zelo rad svojega fi
nančnika: odobril mu je doda
tek za delovno dobo v višini 
več kot 700 tisočakov in do
datek za uspešnost v višini 
dobrih dveh milijonov tolarjev, 
čeprav do tega po določilih 
individualne pogodbe ni bil 
upravičen, za nameček pa mu 
še omogočil, da sije na račun 
podjetja (478.000 tolarjev) 
napol zastonj opremil tudi svojo 
hišo. Tršan naj bi vrh vsega 
neupravičeno izplačal 282.000 
tolarjev odpravnine za C. T.,

ki je bil vodja proizvodnje v 
zasebnem podjetju Dar mar les 
d.o.o, in iz sredstev Alplesa 
Pohištva poravnal tudi nekaj nad
217.000 tolarjev stroškov za 
popravilo očetovega (!) oseb
nega avtomobila. Itd. V »kom- 
paniji« naj bi omenjena goljufa 
banki SKB predložila ne
resnične podatke o bilancah in 
dobičku, zaradi česar je po
djetje, ki v resnici sploh ni izpol
njevalo kreditnih pogojev, do

bilo 90 milijonov tolarjev 
kratkoročnega posojila. »Po
ceni« sta prišla tudi do limu
zin (toyota carina), ki sta ju 
»odkupila« od podjetja (ne pa 
tudi plačala); stalni izvedenec 
sodišča v Ljubljani R. Č. F. ju 
je ocenil za najmanj 1,4 milijona 
tolarjev prenizko...

To je le nekaj izvlečkov iz 
obširnih ovadb, ki pa najbrž ne 
bodo zadnje, saj kriminalisti 
zdaj preverjajo tudi druga hče

rinska podjetjaAlplesa. Kaj pa 
sklad za razvoj, kije bil zadnja 
leta lastnik Alplesa Pohištva? 
Kot je povedal Jaka Demšar, 
vodja sektorja za gospodarski 
kriminal pri MNZ, je imel sklad 
kot lastnik slab nadzor nad 
početjem vodilnih. Ali bodo 
ovadili tudi odgovorne iz sk
lada, nismo zvedeli. Je pa Dem
šar potrdil, da se je vlada 
odločila za raziskavo stečajev; 
čeprav ni nujno, daje gospo

darski kriminal vzrok za stečaje, 
se za njimi pogosto skriva ko
pica kaznivih dejanj.

N. J.

KAJ PA SKLAD? - Delavci Alplesa iz Železnikov so prišli protestirat tudi pred Smeltovo stolpnico v Lju
bljani (na sliki), kjer zdaj domuje (bivši) sklad za razvoj. Po besedah Jaka Demšarja, vodja sektorja za 
gospodarski kriminal pri MNZ, ta v resnici »ni imel pravega nadzora nad početjem vodilnih v Alplesu«...

V oči bodejo tudi poda
tki o plačah obeh poslo- 
vodečih mož v Alplesu:

Tršan je kot direktor hol
dinga dobil 3150 mark, za 
tretjinski delovni čas v po
djetju Alples Industrija po
hištva 1500 mark, za delo v 
razvojnem inženiringu 2000 
mark, za delo v zasebnem 
podjetju Dar mar les pa 2.000 
mark, kar je skupaj 8650 
mark na mesec. Še bolje je 
šlo Janžekoviču: za delo v 
istih podjetjih je »služil« po 
9.980 mark mesečno!

Ko je šlo podjetje junija 
letos v stečaj, jima je torej 
usahnil bogat vrelec denarja, 
zato ni čudno, da sta se, re
veža, tudi znašla-med up
niki Alplesa v stečaju! Vsaj 
tako je pokazal prvi narok 
za preizkus terjatev, kije bil 
27. oktobra na kranjskem 
sodišču: Tršan je prijavil za 
19 milijonov tolarjev terja
tev, finančni direktor Jan
žekovič pa za 12! Cinizem 
brez primere!

No, stečajni upravitelj 
jima je zahtevke močno ok
lestil: Tršanu je priznal za 
985.000, Janžekoviču pa za
775.000 tolarjev.

Kaj bi jima dali stečajniki, 
najbrž ni treba ugibati...
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Pogovor z direktorjem 
in predsednikom 
sindikata 
v Tovarni olja Gea 
v Slovenski Bistrici

Delniška družba Tovarna olja Gea v Slo
venski Bistrici daje delo in kruh okoli 120 
delavcem in sodi med tista podjetja, ki so 
tehnološko in programsko vedno za korak 
pred drugimi. Zato tudi uspešno posluje. 
Kako ji to uspeva v teh, za gospodarske 
družbe nič kaj prijaznih časih? O tem smo 
se pogovarjali z direktorjem Tovarne olja 
Gea Leopoldom Thrnškom in predsed
nikom sindikata kmetijstva in živilske 
industrije v podjetju Marjanom Frešerjem.

“V našem podjetju smo se začeli pravočasno 
pripravljati na poslovanje v pogojih tržne eko
nomije. Tako smo se že 1990. leta organizira
li kot delniška družba v družbeni lasti, kar je 
zelo poenostavilo vodenje in upravljanje po
djetja. Zato tudi proces lastninjenja v naši delniški 
družbi ni bil boleč,” pojasnjuje LeopoldTumšek. 
“V podjetju smo se dogovorili, da dobička ne 
bomo izplačevali, temveč ga bo vsak delavec 
na svojem imenskem računu varčeval za no
tranji odkup podjetja. Po lastni presoji pa so 
delavci za lastninjenje odvajali tudi del plače. 
Skupno je za lastninjenje varčevalo 98 odstotkov 
vseh zaposlenih. Večina delavcev je za ta na
men odvajala na svoj imenski račun od 3 do 
15 odstotkov plače.”

Ker so se v Tovarni olja Gea na lastninsko 
preoblikovanje dobro pripravili, s privatizacijo 
niso imeli nobenih problemov. “Knjigovodska 
vrednost naše delniške družbe je znašala 14 mi
lijonov mark. Kljub temu, daje naš kolektiv 
relativno majhen, smo uspeli notranji lastniki 
pridobiti 39 odstotkov delnic,” pravi Turnšek. 
Zaposleni, bivši zaposleni in upokojenci so 17 
odstotkov delnic dobili za certifikate, 22 odstotkov 
pa so jih odkupili z notranjim odkupom. Tre
nutno imajo notranji lastniki od 
36 do 38 odstotkov delnic. Že 
od aprila naprej so namreč del
nice Tovarne olja Gea na bor
zi, zato tudi nekateri notranji 
lastniki že trgujejo z njimi.

Kljub vsemu preseneča, s 
kakšno lahkoto so v Tovarni 
Olja Gea opravili privatizacijo.
“Ljudje so zaupali konceptu 
privatizacije, ki jim gaje pre
dlagalo vodstvo podjetja. Žato 
z lastninskim preoblikovanjem 
resnično nismo imeli težav. Res 
pa je, daje vodstvo podjetja 
stoodstotno uresničilo svoje 
obljube oziroma sprejeti pro
gram. Ker nismo trošili moči 
za polemike o lastninskem pre
oblikovanju, smo se lahko ves 
čas privatizacije, ko so mno
ga podjetja dobesedno zasta
la v razvoju, posvečali razvoju 
in modernizaciji podjetja ter uvajanju novih 
proizvodnih programov,” pravi Turnšek.

Delavec je v tovarno vložil 
povprečen 5000 mark

Koliko kapitala ima povprečno delavecTo- 
varne olja Gea v podjetju? “Okoli 5000 mark!! 
Nekateri so toliko privarčevali, da vseh sred
stev v postopku privatizacije sploh niso mo
gli uporabiti. Takšnim je podjetje sredstva iz 
njihovega imenskega računa že vrnilo.”

Poleg notranjih lastnikov imajo delniceTo- 
varne olja Gea tudi Krekova družba, odškod
ninski sklad, Infond in še nekateri, ki sojih 
kupili na borzi. “Kljub temu, da podjetje uspešno 
posluje, skupščina podjetja razdeli oziroma 
izplača samo 35 odstotkov dobička, preosta
lo pa nameni za modernizacijo in razvoj. Takšen 
je naš princip. Če bi odstopili od tega, bi se 
nam kaj hitro lahko zgodilo, da bi zaostali v 
razvoju,” poudarja Turnšek.

Sredstva, ki sojih namenili za razvoj, pa so 
v Tovarni olja Gea znali pametno investirati. 
“Že pred časom smo se odločili, da bomo te
meljito posodobili rafinerijo, ki jo potrebujemo 
za našo osnovno dejavnost. V modernizacijo 
rafinerije smo vložili 267 milijonov tolarjev. 
Celotno investicijo smo izpeljali z lastnimi sre

V TOVARNI OLJA GEA SE NE 
BOJIJO VKLJUČITVE SLOVENIJE
V EVROPSKO UNIJO
dstvi,” pravi kar malce ponosno LeopoldTumšek. 
“Poleg tega smo si zastavili pet vzporednih 
projektov. Tri od teh smo že uresničili.”

Tovarna olja Gea je tako začela proizvajati 
začimbe z blagovno znamko Karakter. Trenutno 
v lične vrečke pakirajo 30 različnih začimb. 
Njihov cilj pa je, da bi potrošnikom doma in v 
tujini ponudili 100 različnih začimb. Prepričani 
so, daje na slovenskem trgu z začimbami še 
dovolj prostora za njih.

Izvoz znanja
Tovarna olja Gea ponuja svojim potrošnikom 

tudi vitamizirano margarino Gea z manj 
maščobami. Zanimivo pa je, da te margarine 
ne proizvajajo v Sloveniji, saj so v podjetju ugo
tovili, da bi bila investicija v tehnološko opremo 
za proizvodnjo margarine za načrtovani obseg 
proizvodnje prevelika. Zato margarino Gea, ki 
je pilagojena slovenskemu okusu, po recepturi 
strokovnjakov iz Slovenske Bistrice proizvaja 
neko nizozemsko podjetje. V tem primeru slo
vensko podjetje nastopa kot prodajalec znanja 
- Nizozemci samo proizvajajo margarino, ki 
jo lahko Tovarna olja Gea kot lasten proizvod 
po mili volji prodaja na tujih trgih. Sicer pa v 
Slovenski Bistrici razmišljajo, da bi ščasoma, 
ko se bo obseg proizvodnje margarine povečal, 
tudi v domači tovarni postavili vsaj del proizvo
dne linije.

V Tovarni olja Gea veliko stavijo tudi na 
proizvodnjo specialnih oziroma hladno stiskanih 
olj .Tako potrošnikom že ponujajo več vrst hladno 
stiskanih olj: sezamovo, sončnično, olivno in

zadevajo, da bi zadostili pogojem za pridobi
tev ekološkega certifikata ISO 14.000.

Izvozna prizadevanja
Letos je Tovarna olja Gea ustvarila tri od

stotke prihodka z izvozom. “Naša želja je, da 
bi izvoz v najkrajšem času povečali na 5 od
stotkov. Zato smo letos sodelovali na največjem 
sejmu živilske industrije na svetu Anuga v Kblnu. 
Poleg tega smo svoje proizvode predstavili tudi 
na Mednarodnem kmetijSko-živilskem sejmu 
v Gornji Radgoni, na obrtnem sejmu v Celju, 
na sejmu Alpe-Adria v Ljubljani in na še neka
terih sejemskih prireditvah,” pojasnjujeTumšek.

Od kod pa tovarna dobiva surovine? “S su
rovinami se oskrbujemo v glavnem na sveto
vnih borzah, saj je olje borzni artikel. Na 
domačem trgu razen bučnic za našo tovarno 
surovin ni. Včasih smo surovine kupovali v 
drugih republikah bivše Jugoslavije. Vendar 
pa smo že takrat budno spremljali, kaj se do
gaja na svetovnem trgu, zato nas razpad 
nekdanjega jugoslovanskega tržišča ni priza
del. Takoj smo začeli surovine nabavljati na 
Madžarskem, v Italiji in drugod. Sedaj pro
učujemo tudi dobavni trg vArgentini in v Rusiji,” 
pojasnjuje Turnšek.

Skrb za razvoj
V Tovarni olja Gea dosegajo letos v vseh 

pogledih boljše rezultate, kot so planirali. “V 
prvih devetih mesecih smo presegli proizvo
dni plan za 5 odstotkov, lanskoletno realiza
cijo pa za 10 odstotkov. V prodaji smo plan

Leopold Turnšek: Letno proizvedemo in prodamo od 12 do 13 milijo
nov litrov ustekleničenega olja ter veliko specialnih olj, margarino, 
začimbe in druge proizvode.

še nekatera. Njihov cilj je, da bi potrošnikom 
ponudili čim več različnih vrst specialnih olj.

Poleg tega Tovarna olja Gea nenehno skrbi 
tudi za posodabljanje svoje osnovne proizvo
dnje. Blagovna znamka Gea zajema naravno 
bučno olje, olje za solate, rafinirano sončnično 
olje, olje koruznih kalčkov, olje obogateno s 
pšeničnimi kalčki, čisto olivno olje in še nekatera 
olja. Društvo za zdravje srca in ožilja Slove
nije je zaradi visokega deleža nenasičenih 
maščobnih kislin čistemu olivnemu olju, na
ravnemu hladno stiskanemu ekstra olivnemu 
olju in rafiniranemu ekstra sončničnemu olju 
podelila znak varovalnega živila. Naravno bučno 
olje in hladno stisnjeno sončnično olje pa sta 
dobila v Bruslju svetovno znano priznanje - me
daljo “Mond selection”.

Tovarna olja Gea ima že tri leta certifikat ISO 
9001, letno proizvede in proda od 12 do 13 mi
lijonov litrov olja v steklenicah. Poleg tega z 
oljem oskrbuje tudi več sto gostinsko-turističnih 
podjetij v Sloveniji, ki jim olje dostavlja v ci
sternah. Ob tem velja omeniti, da slove
njebistriška tovarna skrbi tudi za odvoz upo
rabljenega olj a od vseh tistih, kijih z njimi oskr
buje. Tako ta tovarna, na slovenskem oljnem 
trgu ima 45-odstotni delež, opravlja tudi po
membno ekološko funkcijo. V tovarni si pri

Marjan Frešer: Spoštovanje pravic, ki jih delavcem daje kolektivna 
pogodba, je v našem podjetju nekaj tako običajnega, da se o tem sploh 
ne pogovarjamo več.

Ocenjujejmo, da ima delikatesni program še velik 
razvojne možnosti,” pravi Turnšek, ki je lani 
poprijel za krmilo tudi v hčerinskem podjetja

Plače večje kot v kolektivni pogodbi
V Tovarni olja Gea dosledno spoštujejo ko' 

lektivno pogodbo. “Zaposleni prejemamo plac£ 
nad kolektivno pogodbo. Tudi regres smo dobil' 
po kolektivni pogodbi v enkratnem zneskuv 
gotovini. Poleg tega podjetje delavcem zag0' 
talj a toplo mal ico ter vrača stroške prevoza n" 
delo in z dela,” pravi predsednik sindikata kirtf' 
tijstva in živilske industrije v podjetju Marja" 
Frešer. “Vse omenjene in druge pravice, ki jH1 
delavcem daje kolektivna pogodba, naše p°! 
djetje dosledno spoštuje. To je pri nas nekaj 
normalnega, zato se o uresničevanju teh pra' 
vic niti ne pogovarjamo več. Sindikat se v gla; 
vnem zavzema za čim boljše pogoje dela, kij 
so že danes solidni. Poleg tega deluje pri sin' 
dikatu blagajna vzajemne pomoči, kjer lahko 
dobi delavec 50.000 tolarjev kredita na še4 
mesecev. Sedaj si prizadevamo, da bi kapitaj’ 
s katerim razpolaga blagajna vzajemne pomoči 
povečali.Tako bi lahko delavci dobili 100.000 
tolarjev kredjta. Podjetje ima tudi počitnišk" 
kapacijete v Čateških toplicah, priTreh kraljič
na Pagu in na Maredi na Hrvaškem. Sindika1 
ureja delavcem tudi smučarske karte in kad"j 
za termalna kopališča. Za novo leto dobi vsak 
delavec darilni paket podjetja, ne pozabimo p" 
tudi na upokojence. Vsako leto imamo tudi stf' 
dikalni občni zbor, kjer delavec pogostimo 

“Povprečna bruto plača na zaposlenega^ 
vrti od 140.000 do 150.00“ 
tolarjev, kar je krepko nad kn' 
lektivno pogodbo,” pravi dir^k' 
torTurnšek. “Poleg tega pa 
delavci, ki so tudi delničar)1’ 
že tri leta zapored prejeli di' 
vidende. Sicer pa ravnoka1 
pripravljamo korekcijo ozirorn" 
povišanje plač za najnižj" 
plačilne razrede.”

V Tovarni olja Gea imaj° 
podjetniško kolektivno P°&0'. 
dbo.Ali bi jo spremenili, če j?1 
v panožni kolektivni pogodb' 
prišlo do zmanjšanja delavski" 
pravic? “Ne!” kategorično od^
govarjata direktor in predsedu'
sindikata. Očitno tega podjelr 
ki uspešno dela in posluje, skr 
za pravice delavcev v finančne11 
smilu ne ogroža.

Trenutno znašajo plače v struk

presegli za 4 odstotke, lanskoletno realizacijo 
pa za 7 odstotkov. V finančnem pogledu smo 
do konca septembra letos plan presegli za 13 
odstotkov, lanskoletne rezultate pa za 22 od
stotkov. Ocenjujemo, da bomo do konca leta 
lahko brez problemov realizirali proizvodni in 
finančni plan ter ustvarili 1,5 milijona mark 
dobička. Sicer pa bomo na celoten kapital ustva
rili 7,5-odstoten donos, kar smo tudi planira
li,” pojasnjuje direktor Tovarne olja Gea.

Kljub dobrim rezultatom gospodarjenja v 
Tovarni olja Gea ne spijo na lovorikah, temveč 
nenehno razmišljajo o razvoju. “Trudimo se, 
da bi vsako leto potrošnikom ponudili kaj novega. 
Prizadevamo si, da bi bili na trgu s čim širšo 
paleto različnih proizvodov. Poleg tega bomo 
še naprej vlagali v modernizacijo proizvodnje. 
V naslednjem letu nameravamo investirati za 
250 milijonov tolarjev,” pravi Turnšek.

Tovarna olja Gea ima tudi hčerinsko podjetje 
Partys.To proizvaja in prodaja različne delika
tesne solate oziroma živila, od francoske, prek
murske in primorske solate do paštete Henaff 
in rastlinske smetane. “Hčerinsko podjetje smo 
ustanovili skupaj s tujim partnerjem, vendar 
še nismo dosegli vseh načrtovanih ciljev. Lani 
je podjetje poslovalo z izgubo, letos pa bo poslo
vno leto predvidoma končalo s pozitivno ničlo.

turi stroškov 12,3 odstotka. ^ 
tovarni si prizadevajo, da bi znašale samo še

\d-odstotkov, seveda pa ne na račun znižanja P . 
“Na enoto časa bo treba preprosto več nared) ■ 
hkrati pa nameravamo tudi v bodoče vlaga11,, 
modernizacijo proizvodnje in nakup novih stroje’-

Kljub modernizaciji proizvodnjeTovarnao J
Gea ni odpuščala delavcev. “V vseh r01.1111!,, 
letih smo imeli samo osem trajno presežnih d 
lavcev. Vse te je podjetje rešilo z mehkimi n1 
todami,” pravi Frešer.

Uspešno soupravljanje (
“V našem podjetju dobro deluje tudi sV 

delavcev in delavci imamo svojega člana1 ^ 
v nadzornem svetu. Odnosi med sindikata 
in vodstvom podjetja so korektni in dobri,’ P0^, 
snjuje Marjan Frešer. Korektni pa so tud) 
nosi med nadzornim svetom in upravoP°^c]■ 
“Včasih je nadzorni svet tudi svetovalni sv 
smeje dodaja direktor Turnšek. . ^

Kako pa v Tovarni olja Gea gledaj0^ 
vključitev Slovenije v Evropsko unijo- ■ 
poslovanje na evropskem trgu smo dobro 
pravljeni, zato nas ni strah. Res pa je, a ^ 
konkurenca pri prodaji olja še večja, ko1 J ^ 
doslej. Zato moramo naš program razsir' j.” 
graditi na tem, kar smo v razvoju že doseg 
poudarja Leopold Turnšek. T.
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Mednarodna konferenca o lastništvu zaposlenih in uspešnosti podjetij

ZAPOSLENI NAJ RAZMIŠLJAJO 
IN DELAJO KOT LASTNIKI

V ZDA je daleč največ podjetij v delnem ali popolnem lastništvu 
2aposlenih. Gene Epstein, raziskovalec lastništva zaposlenih 
Pri Nacionalnem centru za lastništvo zaposlenih je na blejski 
konferenci (o lastništvu zaposlenih in uspešnosti podjetij) navedel, 
oa je v ZDA okoli 14.000 podjetij v delnem ali popolnem lastništvu 
^aposlenih. Med njimi sicer prevladujejo manjša, z manj kot 
j“0 zaposlenimi, toda nekatera so pravi velikani, kot denimo 
družba United Airlines, v kateri je leta 1994 več kot 55.000 
£aposlenih pridobilo večinski delež (ta je trenutno vreden več 
kot pol milijarde dolarjev), in še vrsta drugih. V ZDA pa so v 
[^•nulih dvajsetih letih opravili tudi največ raziskav o vplivu 
'astništva zaposlenih na uspešnost podjetij. Poglejmo izsledke 
"ekaterih.

O uspešnem poskusu v družbi 
United Airlines je na konferenci 
spregovoril dr. Cristopher Mac- 
kin iz OwnershipAssociates Inc. 
jz Cambridgea. V zadnjih dveh 
etih in pol (do začetka letošnjega 
'eta; o letošnjem podatkov ni- 
soio dobili, op. p.) je bilo po
tovanje nedvomno uspešno. Pri 
temje posebej zanimivo, da so 
^sPeh dosegli kljub povečanju 
števila zaposlenih za 7000 no- 
N'1h delavcev, in ne kot mnogi 
ofugi menedžerji z zmanjševa- 
nJem števila delavcev. Zaposleni 
So z najpogostejšim ameriškim 
nacinom prodaje podjetij zapo- 
sienim, s tako imenovanim Eso- 
P°m (načrt delavskega delni
čarstva, kjer je v imenu zapo
slenih začasen lastnik njihovih 
oelnic poseben sklad), postali 
astniki 55 odstotkov družbe 

United Airlines. Zato njihovi 
Predstavniki (sindikati) sedijo 
v upravnem odboru družbe sku- 
paj z uglednimi poslovnimi stro
kovnjaki in soodločajo.

Poglejmo, kaj so odkrili ame
riški raziskovalci pojava no
tranjega lastništva. Nekatere štu
dije so potrdile jasno zvezo med 
lastništvom zaposlenih in uspe
hom podjetja, nekatere ne. Ne
dvoumen pa je tale zaključek: 
lastništvo in participativni me
nedžment skupaj sta močno 
konkurenčno orodje.

Izraz participativni mened
žment stroka posloveni le z 
daljšim opisom. Participativni 
menedžerje tisti menedžer, ki 
omogoča in spodbuja sodelo
vanje zaposlenih pri izbiri po
slovnih odločitev, ki prepušča 
del odločanja širokemu krogu 
zaposlenih, ki ve, kako izrabiti 
številne (a pogosto nepriznane) 
sposobnosti zaposlenih v korist 
podjetja in njih samih.

Nacionalni center za lastništvo 
zaposlenih iz Kalifornije je pred 
desetimi leti analiziral poslovanje 
podjetij v lastništvu zaposlenih 
pet let pred uvedbo lastništva 
zaposlenih in pet let po njem.

Avtorji študije so s posebno 
metodo izločili tržne učinke in 
ugotovili, da seje prodaja v tako 
imenovanih esop podjetjih (po
djetjih z notranjim lastništvom) 
povečala bolj kot v preostalih 
in bolj se je povečala tudi za
poslenost. Ko pa so podjetja 
pogledali podrobneje glede na 
stopnjo participativnosti me
nedžmenta, so opazili, da so 
samo podjetja, kjer je bil me
nedžment najbolj participativen, 
dosegala boljše rezultate od 
pričakovanih v podjetjih v “nor
malni lasti”. Očitno je postalo, 
da sama participacija ne zadošča 
za izboljšanje rezultatov. Tudi 
kasnejše študije so pokazale, da 
je vpliv participacije brez last
ništva kratkotrajen ali varljiv. 
Neka študija, opravljena med 
podjetji v lasti zaposlenih v Nevv 
Yorku, je dokazala, da ima na 
uspešnost podjetja lastništvo 
samo zase majhen vpliv ali sploh 
nikakršnega. V spletu s partici- 
pativnim menedžmentom pa se 
je njegov vpliv zelo povečal. 
Druge študije so pokazale, da 
uvajanje esop podjetij ne vpli
va na dobičkonosnost podjetij, 
se pa v njih poveča produktiv
nost, in to kar za polovico. Neka 
študija (imen avtorjev in naslovov 
študij ne navajamo, ker nam ne 
pomenijo mnogo) je ugotovila, 
da podjetja z več kot desetod
stotnim lastništvom zaposlenih 
dosegajo na borzi stalno boljše 
trende kot druga podjetja. Res 
pa je, da avtorji niso trdili, da

je to posledica prav lastništva 
zaposlenih. Za podjetja vsaj v 
delni lasti zaposlenih so razne 
študije v ZDA dokazale, da 
povečujejo število zaposlenih 
hitreje in bolj kot podjetja s 
klasično lastniško strukturo. Kar 
49 odstotkov esop podjetij je 
zaposlovalo hitreje in več kot 
klasična podjetja, polovica eso- 
pov enako in samo odstotek 
slabše.

Kaj so torej pokazale številne 
študije v ZDA? Tisto, kar smo 
omenili uvodoma: da splet last
ništva in participativncga me
nedžmenta pozitivno vpliva na 
uspešnost poslovanja. Samo last
ništvo ali sama participacija pa v 
najboljšem primeru dajeta posa
mične in kratkoročne rezultate.

Ob tem so zanimiva razmiš
ljanja direktorja ameriškega 
Nacionalnega centra za lastništvo 
zaposlenih Coreyja Rosena. Kot 
smo omenili, Nacionalni center 
ugotavlja, da podjetja s pomem
bno udeležbo lastništva zaposle
nih rastejo za več kot 40 od
stotkov hitreje, kot če tega last
niškega razmerja ne bi imela. 
Ugotovil je tudi, da so podjetja 
z najmanj delavske participacije 
po uresničenju načrta lastništva 
zaposlenih doživela padec us
pešnosti.

Corey Rosen meni, da last
ništvo poveča pričakovanja za
poslenih predvsem glede mate
rialnih koristi, in če jih ni, so 
razočarani. Meni pa tudi, da imajo 
programi, kot so krožki kakovosti

Cristopher Mackin: V družbi United Airlines je mogoče zaznati nepo
sredno povezavo med večinskim lastništvom zaposlenih in uspešnostjo 
družbe. Se posebej pa je zanimivo, da je družba dobre poslovne rezul
tate ustvarila ob zaposlitvi novih 7000 delavcev, in ne z odpuščanjem, 
kot v kriznih časih radi počno mnogi menedžerji.

in podobna nadomestila prave
ga lastništva in participativnega 
menedžmenta, kvečjemu ome
jeno uspešnost. Zaposleni takim 
programom pogosto nasprotujejo, 
ker v njih vidijo poskus dvigo
vanja produktivnosti brez ustrezne 
udeležbe pri finančni koristi od 
tega. Včasih pa te programe vi
dijo kot poskus, da bi jih pripravili 
k opravljanju menedžerskega 
dela. Zaposlenim povedo, da bi 
bilo dobro, če bi imeli občutek 
lastništva. Rosen to primeija z va
bilom na večerjo, kjer bi pova
bljeni smeli uživati v okolju, 
vonjati hrano, sodelovati pri 
poravnavi računa, toda ne bi jim 
pustili jesti.

Rosen je prepričan, da so 
zaposleni zelo zainteresirani 
povedati svoje mnenje o stva
reh, na katere se spoznajo. Ne 
zanima pa jih vodenje podjetja, 
tako kot večine ljudi ne zanima 
vodenje njihove mestne uprave. 
Zanimajo pa jih odločitve, ki 
vplivajo na njihovo življenje. 
Pooblaščanje zaposlenih na tak 
način (da soodločajo o stvareh,

ki vplivajo na njihovo življenje) 
pa temeljito spreminja vlogo 
vodstev podjetij. Menedžer ni 
več samo vodja, je tudi usklajeva
lec, “trener” manjših skupin (kot 
tudi nižji menedžment v po
djetju), pomaga pri organizaciji 
soodločanja in rešuje spore. 
Podjetja morajo danes sprejemati 
več odločitev o več stvareh hi
treje kot prej. Da bi pri tem uspe
la, morajo zaposlene pripraviti 
do tega, da se osredotočijo na 
veliko več kot samo to, kako 
opravljajo naloženo jim delo. 
Zaposleni naj bi razmišljali o 
svojem delu, o tem, kako njihovo 
delo vpliva na delo drugih, kak
šen vpliv ima na finančne rezul
tate podjetja. Zaposleni naj bi 
razmišljali in delali kot lastniki, 
vendar mora biti s to zahtevo 
skladen tudi sistem nagrajevanja.

To je tudi vprašanje etike, trdi 
Corey Rosen. Če se od delavcev 
zahteva, da delujejo kot poslo
vni ljudje, morajo biti upravičeni 
tudi do nagrad, kijih ponavadi 
dobijo poslovni ljudje.

N. L.

Pohištveni sejem: lesnopredelovalna industrija se predstavlja

PRIPRAVLJENI NA SVETOVNO KONKURENCO
p/h*0 '^'Dšem času nas prevevajo boljši občutki,« je Peter Tomšič, treba z njim dobro gospodariti, 
ski hedn-k uPravne8a odbora združenja lesarstva pri Gospodar- Gospodarski trendi kažejo, da ni 
gornici, dejal novinarjem na tiskovni konferenci, prirejeni ob tako.
^'"Klnem sejmu pohištva v Ljubljani.Toda te besede so se nanašale Lesarska i ndustrija je lani izvo-
trc Osa,no na prebrodene tranzicijske težave in izgubo jugoslovanskega žila za 700 miliionov mark Za 

sa, ne pa tU(jj na poslovne rezultate lesarstva, ki še ne kažejo posledic

so prlkirnavalSf Potem ^a^o še ^v^ffiovfuvo-
isovleMr?3’^^ ,mud0daja’ povedali, da samo lesna industnja zilapaza 142 milijonov tolarjev
sjo raven L 7U d0Se?1 V raz1v°Ju poleg proizvodnje alkoholnih pijač reprodukcijskega materiala. Sta-
;javnrKr - ° v rnars,l<a’en drugi plačuje desetodstotni davek na tistični urad pripisuje tej dejav-

vSC ervo prod?jo (lesa)- LeP° bi bi l0’ "osti zaradi spremenjene klasifika-
esarji s^v/nvestm^nnOnHi i?hn če bi se država, tako kot se lesarji, cije izvoznih aktivnosti samo
lizacij ' ‘ . P i Pl zavedala, da je les edino narav- neposredni izvoz, tega pa je bilo
lšajo,Jtrdi štrajhaJr°Mot[ ga^e" n°boSastvoSloveniie’indajezato v tem obzdobju za246 milijonov

nekaterih poddejavnostih! ~------------- ------- ----------
T f10. v proizvodnji iverk in 
rln druSih dodatnih mate- 
v v’. zaP'etajo položaj z naspro- 
2 'p611), svobodnejše trgovine.
^jim bo sedanja zaščita 
Prh skodila, saj sc bodo zara- 

;n j • žitvenega sporazuma Slo-
istn Z tropsko unijo carine 
> v, Pn? zniževale, in kdor na to 
1 m Pr'Pravljen - bo trdo prile- 
grealnatia.

ikajofc družbe Svea pa je 
'oclar r 11 ‘ztekel na račun go- 
Pmn i Putike. Denimo: uvoz 
-arini C'-is*c'b materialov je 
s. Zaten’.Uvoz celih izdelkov pa 
ahištv Je.domač izdelovalec 
irine y Pr'krajšan za višino te 
'°daia P[‘.merjav‘ s tujim, ki 
)apolr,PkohiSlvo Pri nas> čeprav
stavin Ujcta enake ali Podobne

>hištvcn'n 'sarovine- Zakaj Pa 
trv, ok a.'ndustrija ne kupuje
'kcijske^3 in drugega rePro- 
Zatn i®a rnateriala doma?

:"striči ■ po kakovosti sploh 
reza'je odločno pribil Štraj-

tolarjev, uvoza pa za 89 milijo
nov tolaijev. Sprememba nomenk
lature v statistiki se na srečo na 
narodnogospodarski ravni ne 
pozna.

Sicer pa se napredek dejavnosti 
še ne pozna v celoti v njenih rezul
tatih, je povedal PeterTomšič in 
nanizal nekaj podatkov o tem. 
Rast proizvodnje v tej dejavno-

Letošnjipohištveni sejem mi
neva v znamenju presež
nikov: sodeluje največ razsta- 
vljalcev doslej, tudi razstav
na površina ni bila še nikoli 
tako velika. Poznavalci me
nijo, da je pohištvena indu
strija še napredovala glede 
kakovosti izdelkov. Če bi le 
gospodarska politika primer
neje podpirala izvoznike...

sti iz let 1994 in 1995 se ni ob
držala. Že lani je upadla in letos 
se je to gibanje še nadaljevalo. 
Indeks rasti industrijske proizvo
dnje je bil v letošnjih prvih osmih 
mesecih 101,1, indeks rasti po
hištvene industrije 98,6, indeks 
rasti obdelave in predelave lesa 
pa 90,2. Kljub temu je število za
poslenih zraslo za pol odstotka.

Miroslav Štrajhar: lesnopredelo
valna industrija je dosegla višjo 
razvojno raven kot marsikatera 
druga dejavnost v Sloveniji. Rezul
tati tega sicer še ne kažejo, saj 
traja ponavadi nekaj let, da se 
napori, vloženi v prestrukturiranje 
in razvoj, obrestujejo v polni meri. 
Smo pa vsekakor dobro pripra
vljeni na izzive svetovnega trga.

V obeh dejavnostih skupaj, pre
delavi in obdelavi lesa ter po
hištveni industriji, zdaj dela malo 
manj kot 20.000 ljudi, približno 
toliko pa naj bi jih delalo tudi 
v bodoče. Zato je mogoče pri
čakovati, da bo produktivnost, 
kije letos malo upadla, v priho
dnje spet rasla, kajpak če bo le
snopredelovalna industrija na
predovala, kot je govoril Miro
slav Štrajhar.

Na tiskovni konferenci se ni
smo mogli izogniti podatkom o 
gibanju plač in gibanju tečajev, 
priljubljenima “črnima” temama 
menedžerjev. Plače so se letos v 
prvih sedmih mesecih povečale 
realno za 3,9 odstotka v pohištveni 
industriji in za 2,9 odstotka v 
obdelavi in predelavi lesa. Izvoz
niki, ki prodajajo za dolarje, le
tos še bolj uživajo kot lani, saj 
ameriška valuta že drugo leto 
zapored raste precej hitreje, kot 
letno napreduje naša inflacija. 
Izvozniki na italijansko in nemško 
tržišče niso veseli. Vrednost lire 
letos spet zelo počasi raste, marka 
pa je v tem obdobju ostala sko
raj na enaki ravni in je močno 
zaostala za slovensko inflacijo. Ker 
je nemški trg naj večji posamični 
trg naše lesnopredelovalne indu
strije, pa tudi italijanski je pomem
ben, je nelagodje slovenskih izvoz
nikov iz teh dejavnosti razumljivo. 
Podatki o poslovanju, ki jih je 
zbornica zbrala z anketo ob pol
letju, so boljši kot lani. Zbrani 
podatki kažejo, da je rast odho
dkov zaostala za rastjo prihodkov 
za več kot dve odstotni točki. 
Prihodki so se povečali za 9,6 
odstotka, odhodki pa za 7,5 od
stotka, kar je glede na pretekla leta 
zadovoljiv rezultat, vendar pa so 
v absolutnem znesku odhodki še 
vedno večji od prihodkov. Čisti 
dobiček se je povečal za skoraj 
16 odstotkov, čista izguba pa 
zmanjšala za 24 odstotkov!

Kljub še vedno rahlo neugo
dnim poslovnim rezultatom pa v 
lesno predelovalni industriji niso 
črnogledi. Pripravljeni so na spo
pade s tujo konkurenco tako na 
domačem trgu kot v tujini; o tem 
se lahko prepričate na pohištvenem 
sejmu. Čeprav na njem ni izdelkov, 
kijih proizvajalci pohištva pripra
vljajo za prodajo na tuje (pravijo, 
da zato ne, ker bi jih konkuren
ca kaj hitro prekopirala...), je do
ber kazalec kakovosti slovenske 
pohištvene industrije tudi pregled 
izdelkov, kijih namerava posta
viti nasproti tuji konkurenci doma.

N. L
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»DOBRODOŠLI, MARATONCI 
IZ SLOVENIJE...«

Sedmo zaporedno gostovanje slovenske maratonske skupine pod 
sponzorstvom Gorenja od 29. oktobra do 6. novembra na največjem 
maratonskem teku na svetu v New Yorku se je tudi letos izteklo v 
zadovoljstvo večine med tridesetimi udeleženci.

Začelo seje kot vselej s kar dol- 
gotrajnim letalskim poletom od 
Brnika preko Ziiricha do Nevv Yorka. 
Velika jeklena ptica z več sto pot
niki je na letališču Kennedy pristala 
resnično mehko in skoraj neslišno. 
Večina med slovenskimi potniki je 
stopila prvič na ameriška tla. Sle
dila je vstopna kontrola, kjer več 
strogih »uradnikov« še ni bilo sez
nanjenih, da Slovenci ne potre
bujemo ameriškega vizuma. Ven
dar je šlo vse gladko; tudi avtobus 
za hotel je že čakal pri pravem izho
du. Kmalu smo zagledali tudi ho
tel v Queensu in daleč na zahodu 
so se začrtali obrisi mogočnih vi
soko v nebo segajočih stolpnic 
Manhattna.

Prebivalcev za šest Slovenij
Prebujanje v temi je posledica 

časovnih razlik; noč seje kmalu 
prevesila v sončno jutro. S podzem
no železnico, kije naše stalno pre
vozno sredstvo, smo se odpeljali na 
Columbus Circle ob jugozahodni 
rob Centralnega parka v Manhatt
nu. Čeprav je vrsta čakajočih na 
štartne številke segala do tretjega 
vogala razstavnega centra, smo kar 
kmalu v razstavnih prostorih ob 
predložitvi potnega lista in rume
nega potrdila o sprejemu na seznam 
maratona za leto 1997 dobili pol
ne vreče različnih materialov in se
veda štartno številko za maraton
ski tek ter številke za mednarodni 
tek prijateljstva.

Popoldne smo po brezplačnem 
prevozu skoraj na jug Manhattna 
in podarjenem kosilu trgovine s 
športnimi izdelki preživeli s prijet
nim sprehodom do Empire State Bu- 
ildinga. Kot skupina smo imeli dvoje 
prednosti: dolar popusta pri nakupu 
vstopnice »mimo« vrste čakajočih 
pred blagajnami te do nedavnega 
najvišje zgradbe na svetu. Kmalu 
nato smo se že razgledovali z višine 
kakšnih štiristo metrov na vseh pet 
okrožij NewYorka. Daleč na jugu 
zbudi pozornost eden največjih 
mostov na svetu, ki povezuje okrožje 
Brooklyn s Staten Islandom, kjer 
je tudistart maratonskega teka. 
Nekoliko bliže se iz moija dviga Kip 
svobode, skoraj na jugu Manhatt

na pa kraljujeta dvojčka Svetovnega 
trgovinskega centra. Pogledi na 
Brooklyn, Queens in Bronx na 
vzhod ter severni del Manhattna 
ostanejo v lepem spominu posebej, 
ko se prižge na mlijone luči. Pod 
njimi živi v vsakem okrožju nad 
milijon ljudi; New York kot mesto 
naj bi jih imel že več kot petnajst; 
ljudi za šest Slovenij skupaj.

Pomembno je, da si s takšnim 
ogledom ustvariš podobo, da se 
orientiraš, in pozneje s potepanjem 
po enem naj večjih mest sveta ni več 
težav. Tako smo se kot skupina že 
naslednji dan raztepli, seveda po 
skupnem obisku Kipa svobode, po 
južnih kotičkih Manhattna, od slo
vite borze proti Kitajski četrti.

Prepoznavni na vsakem 
koraku

V soboto zjutraj smo zgodaj kre
nili na mednarodni tek prijateljstva; 
opremljeni z napisom Sloveija na 
devetih velikih tablah in zastava
mi smo bili dovolj prepoznavni v 
množici več kot deset tisoč tekačev 
iz sto držav sveta. Slovesna otvo
ritev maratonskega teka pred palačno 
OZN je minila po utečenem pro
tokolu; kratki pozdravi in govori 
športnikov, gostiteljev in pozdra
vi udeležencem v materinih jezikih. 
Med prvimi smo bili na vrsti Slo
venci in bili smo presenečeni nad 
besedami »Dobrodošli, maratonci 
iz Slovenije, veliko uspeha v ne
deljo!«

Velenjčana Regina Meh z napi
som Slovenija in njen sin Boštjan 
s slovensko zastavo sta med prvi
mi krenila iz parka OZN proti Cen
tralnemu parku, na čelu sto nosil
cev zastav in napisov držav. Za njimi 
pa skoraj nepregledna množica 
tekačev, nad katerimi so se belile 
črke, zdaj z dvignjenim napisom 
»Slovenija«, zdaj z »love«. In tako 
naprej do Centralnega parka, ko niti 
dež niti hud naliv ni pokvaril razpo
loženja. Najvztrajnejši so kljub 
nalivu odpirali svoje vrečke z maji
cami, zastavami, značkami in opra
vili zamenajve. Se vedno zelo vi
soko na tej nenavadni borzi kotira 
vetrovka z napisom Slovenija in 
marsikdo si je obogatil zbirko.

Na mednarodnem teku prijateljstva so sodelovali: Zvone, Sonja
in Polona Eržen, Aleksandra Kovač inlgorEržen UrošTaks Boštjan 
KeI™n Bocns SkodIa (Izola),Tmkara Pavlovem, Aleš

Marjana inToni Novak, Regina in Boštjan Meh, Milena in JasnaTamše, 
Henrik Jerčič (iz Velenja)*Pred palačo OZN so se skupini MTS Go
renje pridružili še zakonca Lužnik iz Slovenj Gradca in dr. Lango iz 
NewYorka teroce m sin Anton m Andrej Brane iz Pensilvanije.

Uradni slvoenske uvrstitve maratonskega teka (42 km 195 m):
Skupno Mesto Ime in priimek, kraj Mesto po Čas
mesto po spolu__________________________ kategoriji

303. 285. Anton Erjavec. Ljubljana 185. 2:49,53
1313. 1260. Valter Hvala. Šempeter 263. 3:11,01
1396. 1334. Jože Jere, Sevnica ■ 338. 3:12,14
3192. 2995. UrošTaks, Maribor 557. 3:29,05
6621. 5980. Jan Odsek, Sevnica 1707. 3:47,45
6699. 6047. Aleš Mihelič, Ljubljana 1726. 3:48,11
8641. 7676. Antun Srimae, Ljubljana 714. 3:56,01
9435. 8337. Henrik Jerčič, Velenje 780. 3:58,37

21999. 4802. Tinkara Pavlovčič, Ljubljana 1577. 4:50,49
24814. 5902. Kazimira Lužnik,Slovenj Gradec 29. 5:06,22

Popoldne je bilo kot nalašč za 
počitek pred tekom.

Kljub nalivu dva milijona 
gledalcev

Zgodnje nedeljsko vstajanje se 
je obrestovalo z odličnim prosto
rom v šotoru na delčku Staten Islan- 
da pred mostomVerazzano Narrovvs. 
Nasvet o plastičnih vrečah so neka
teri vzeli za šalo, toda izkušnje 
povedo vse. Dveumo čakanje na štart 
je kar hitro minilo; nato je bilo še 
nekaj gneče pri oddaji vrečk z 
oblačili v kamion in kmalu, sedem 
minut pred strelom iz topa, sem že 
stal v kar dobrem položaju na »mo
drem« startu. Šestič sem doživel 
neverjeten občutek veličastnega 
starta newyorškega maratona in 
začele so se ponavljati slike izpred 
vseh let: množice ob avenijah in uli
cah vzklikajo, ponujajo vodo in 
druge pijače, bonbone, sadje, sla
dkor, tudi papirnate brisače in še 
marsikaj. Otroci vseh barv in ras 
stegujejoroko v pozdrav in plosk. 
Ansambli v ritmu samb in rock’- 
n’roIla pričarajo resnično enkrat
no vzdušje od Brooklyna do Bronxa, 
mimo Queensa, po Prvi aveniji 
Manhattna do Centralnega parka.

SLOVENIJA NA VSAKEM KORAKU - Bo kar držalo, da so naši vrli maratonci tudi na ameriških tleh 
napravili za promocijo Slovenije več kot drugi, za to bolj poklicani ljudje...

Ko so bili najhitrejši že v ci
lju, seje zabliskalo in zagrmelo; 
ulila seje ploha. Proti Centralnemu 
parkku je bil naliv še hujši in za
dnjih nekaj kilometrov ti daje moč 
epregledna množica navijačev ob 
progi. Uradno spremlj tek dva mi
lijona ljudi; množice vztrajajo 
kljub nalivu in pravi poplavi ob 
progi. Dvignjeni palec na tisoče 
stegujočih se rok v reko tekačev 
ti lahko pomeni največ, kar lahko

LOVE KOT LJUBEZEN - Po izjavah sodeč bo tudi na prihodnjem 
newyorškem maratonu teklo mnogo Slovencev.

doživiš v nepojmljivih pogojih 
teka. Z dvignjeno trobojnico OKS 
sem postal pod ciljnim napisom 
s časom 3:58,37 in tako sklenil svoj 
trinajsti maratonski tek, s šesto 
newyorško kolajno okoli vratu.

Preden se reka tekačev prevali 
do kamionov z vrečkami in suhim 
perilom, mine še nekaj časa. Toda 
že kmalu potem je kot za šalo po
sijalo sonce. Premočeni, tudi pre- 
mraženi, smo se sprehodili do po
staje podzemske železnice; naše 
hotelske sobe so bile kot sušilnice 
perila.

Izpolnjena pričakovanja
V ponedeljek smo se najprej 

utavili še enkrat na razprodaji športne 
opreme organizatorjev newyorškega 
maratona (maraton je tudi pravi 
ameriški posel) v Coliseumu, tekači 
na 42 km pa smo bili prisrčno sprejeti 
pri generalnem konzulu Republike 
Slovenije v Nevv Yorku Vojislavu 
Šucu. Potrdil je, da smo z idejo o 
skupnem nastopu Slovenije na pravi 
poti in v bodoče obljubil večjo 
pomoč tudi slovenske poslovne 
skupnosti v Nevv Yorku.

Torkov izlet v Washington, se
veda v lepem sončnem indijanskem 
poletju, je minil v prijetnem rapo- 
loženju; stisk roke našega ambasa
dorja v ZDA pa nam bo ostal prav 
tako v lepem spominu. S tem je bilo 
osemdnevnega gostovanja v ZDA 
konec. Poleg predvidenega progra
ma z nastopom bodisi na medna
rodnem teku prijateljstva ali na ma
ratonu je bilo prostega časa tudi za 
oglede najrazličnejših znamenitosti, 
muzejev in razstav. Tisti, ki so do
bili vstopnice za ogled košarkarske 
tekme NBA ali za enega od musi- 
calov na Broadwayu, pa so bili še 
posebej veseli. Pričakovanja so bila 
izpolnjena.

Povedali so:
Tinkara Pavlovčič, absolven

tka ekonomije, 23 let, Ljubljana:

»V lepem spominu mi bo ostal0 
enkratno vdušje na maratonu: št°' 
vilne spodbujajoče množice ob prop 
in raznolikost sotekmovalcev. Moj0 
prva tako dolga preizkušnja je bil° 
težja tudi zaradi dežja. Spoštuje1’1 
slehernega, ki je sposoben psihično 
in fizično premagati cel maraton-

JasnaTamše, 22 let, Velenje: »M1 
teku prijateljstva sem nosila črko 
N, čeprav sprva sploh nisem mislil0’ 
da bom premagala to progo. Uptun 
da se bom že kmalu spoprijela 
Z maratonsko progo.«

Regina Meh, 44-letna receptorki! 
v poslovni stavbi GorenjaVelenjB’ 
»Nikoli si nisem mislila, da bom tak° 
daleč v svetu nosila napis Slove' 
nija. Vseskozi ob progi mednarO' 
dnega teka prijateljstva so množi06 
vklikale Sloveiji; to je čisto p° 
ameriško. Neverjeto, kako lep ob' 
čutek sem imela v tistih trenutkih’ 
ko so vzkliki Sloveniji preglasu1 
Francijo, Mehiko in druge držav6’, 
Zaradi tega, čeprav teka sploh 
treniram, sem vzdržala na čel” 
nosilcev napisov vso pot od park0 
palače OZN do Centralnega park0*

Dr. Antun Srimae, 52-letni l°' 
bozdravnik iz Ljubljane: »Svoj trdi 
in drugi maraton v New Vorku se"1 
sklenil izredno zadovoljen. Tako 
rezultatom kot z doživetji.«

Aleš Mihelič, 44-letni inžen'r 
strojništva iz Ljubljane: »Za tekst' 
imel dober občutek in uspel izboljs° 
tudi svoj drugi rezultat v New York°’ 
Še bi šel!« . I

Uroš Taks, 21-letni študent d 
Maribora: »To je bil moj drugi n’a 
ratanski tek. Morda sem računal” 
boljši čas, vedarsem vseeno vese ’ 
saj sem med najmlajšimi Slovenc 
5 takšnim rezultatom!«

Pa Se to: Na napisano vprašanj6’ 
kako je zadovoljen z udeležbo ij11 
teku prjjateljstva v Nevv Vorku. L 
Boris Škoda iz Izole, gluhonf' ^ 
navdušen rekreativec, napisal: 
dobro!«

Tekst in foto: Hinko Jed1

Rok se izteka
Zbiranje podatkov o športnorekreativ- 

nih ali športnoturističnih prireditvah ter 
ponudnikih organizirane in neorganizira
ne vadbe, kijih bo Športna unija Slovenije 
tudi letos izdala v priročni knjižici - KO
LEDARJU ŠPORTA ZAVSE1998, se počasi 
zaključuje. Zadnji dan za oddajo vpisnih 
listov je 15. november 1997. Vabimo vse, 
ki v preteklih dneh niso prejeli brezplačnih 
vpisnih listov, naj čim prej pokličejo na 061 - 
311-728, 061-13-19-277 in si formularje 
zagotovijo.

Brazde vzdržljivosti
Društvo Brazde vzdržljivosti obvešča ude

ležence letošnje akcije za lovoriki »Kaveljc« 
in »Korenina«, daje zadnji rok za oddajo 
kartončkov z rezultad 18. november. Kartončke 
pošljite na naslov: Športna unija Slovenije, 
Tabor 14, Ljubljana, s pripisom »za Kaveljce«.

Tradicionalna zaključna prireditev bo 28. 
novembra, potekala pa bo od 18. ure na
prej v gostilni Pri Micki, Litijska cesta, Novo 
naselje 1 v Ljubljani. Vse informacije do
bite po telefonih 061-168-37-99 (Karel 
Lazar), 061-266-872 (Branko Rojc) ali 061- 
50-908 (Marjan Klemen).

Izlet na Gore
Na dvodnevni izlet nas vabi PD Ljubljana 

Matica. V soboto, 15. t. m. sejim lahko pri
družimo na pohodu na Gore nad Hrastnikom. 
V prijavnino 2.000 tolarjev so vključeni Mar
tinova večerja (s kostanjem), spanje, zajtrk 
in vodenje. Prijave sprejemajo do dneva 
odhoda v društveni pisarni na Miklošičevi 
17 v Ljubljani.

Izobraževanje v športu 
za vse

Športna unija Slovenije vabi na izo
braževalna seminarja, ki bosta v soboto, 15., 
in nedeljo, 16. t. m. v Celju, v prostorih ŠD 
Gaberje, Mariborska 42.

Prvi dan bo posvečen latino, funk in hip- 
hop aerobiki. Udeležence čaka veliko za
bave in predvsem nove ideje za uspešno 
vadbo v športnih društvih in fitnes centrih. 
Udeleženci dobijo potrdilo o strokovnem 
izpopolnjevanju. Od udeležencev pri
čakujemo osnovno znanje klasične in step 
aerobike ter telesno pripravljenost. Vse
bina seminarja bo takšna: teoretična po
dlaga in razvoj funk aerobike, teoretična 
podlaga in razvoj latino aerobike, funk in

hip hop aerobika (osnove, ogrevanj^ 
klasična kombinacija in na stepu), lab’’ 
aerobika (osnove, ogrevanje, klasična ko’1' 
binacija in na stepu), ohlajanje, pravil2 
izbor glasbe.

Cena seminarja je 7.000 tolarjev.

V nedeljo bo na sporedu step aerobi^ 
Seminarje namenjen vsem učiteljem ia v 5 
diteljem v rekreaciji, ki se ukvarjajo^ 
klasično aerobiko in želijo vadbo raZ.s'Lp 
in popestriti. Namenjen je tudi tistim, ki5 f 
aerobiko že imajo v svoji vadbi, ven°‘. 
potrebujejo nove ideje. Udeleženec se11 
narja mora imeti osnovno znanje aerobi 
Vsebina seminarja bo takšna: razvoj s’ 
aerobike, osnovni koraki step aerobi

e na st

- ... "dvabat’gradnja koreografije in izvedba - tn6 ,

položaji stepa, vrste aerobne vadbe na 
pravilna izbira glasbe, ogrevanje - dvak', 
gradnja koreografije in izvedba - 
uspešna motivacija - dvakrat, ohlajanj^, 
dvakrat, uporaba stepa pri oblikovanj11^, 
lesa, stretching, gradnja koreografij6 u 
ležencev seminarja in izvedba.

Cena seminarja je 5.000 tolarjev. 

Prijave zbira Športna unija Slovenij6’
bor 14, Ljubljana.

Pripravil: Žig”
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Zveza svobodnih sindikatov Slovenije organizira izobraževalni seminar

“Učinkovito obvladovanje stresa”

m

Cilji seminarja:
I P^P°znati dejavnike stresa in moč negativnih misli, 

naučiti se vplivati na način svojega razmišljanja,
~obvladovanje različnih mentalnih"tehnikzaobvladovanje stresa.
~ 'Obvladovanje dihalnih in telesnih vaj za premagovanje stresnih situacij.
Namembnost:
Seminar je namenjen funkcionarjem in strokovnim delavcem Zveze, sindikatov dejavnosti in območnih 
SSa„ni5adlZASS.ferčla"om dala''sk“ Predstavnikom'« nadzornih svetih. . . . u
venije

Čas: četrtek, 4. december 1997 

Kraj: Dom sindikatov, Ljubljana, Dalmatinova 4, soba 16 v I. nadst

VSEBINA:

°d 9.00 do 10.30 ure

1- Kako nastanejo problemi?
- ustvarjalna in razdiralna igra domišljije,
- samouresničljive napovedi,
~ zastareli vedenjski vzorci.

Od 10.30 do 10.45 ure: odmor

°d 10.45 do 12.30 ure

2. Kako nastane stres?
'Zavedanje in prepoznavanje stresnih dogodkov, 
'strategije za obvladovanje stresnih situacij: odmik 
Asociacija), sidranje, preokvirjenje,

'ttativiranje sebe v slabih trenutkih.

Od 12.30 do 13.30 ure: odmor za kosilo

°d 13.30 do 15.00 ure

3. Sami soodločamo o svojem 
zdravju:

" Zavedanje o bivanju v tem trenutku,
" Popolno dihanje,
" drugi duševni vplivi.

Od 15.00 do 15.15 ure: odmor

Od 15.15 do 16.30 ure

4. Sprostitvene vaje in tehnike za 
različne potrebe:

- mentalni trening in meditacija,
- sprostitev in glasba,
- avtogeni trening,
- sprostitev po Jakobsonu,
- samohipnoza.

Metode: pogovor, mentalni trening, delo v parih in 
skupinah, razlaga, igre vlog, gibalne in sprostitve
ne vaje.
Strokovna izvajalka: Nada Mulej, profesorica slo
venskega jezika in primerjalne književnosti, NLP, 
mojster poslovne komunikacije.
Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošljite 
na naslov: Zveza svobodnih sindikatov Slove
nije, Ljubljana, Dalmatinova 4, najkasneje do 26. 
novembra 1997
Seminar bomo izvedli, če bo 18 prijav, v kolikor bo 
prijav več, bomo preostale.prijavljene uvrstili na 
naslednji seminar.
Kotizacija za seminar znaša 10.000 SIT za posa
meznega udeleženca (v ceno je vključeno stroko
vno gradivo in osvežilni napitki). Prijavnici za seminar 
je treba priložiti potrdilo o plačilu kotizacije. 
Kotizacijo nakažite na ŽR Zveze svobodnih sindikatov 
Slovenije št. 50101-678-47511. Na virmanu pod namen 
nakazila dodatno pripišite “Seminar XIII., sklic na 
številko 18”.
Odgovore na dodatna vprašanja v zvezi s tem se
minarjem dobite pri Vandi Rešeta na telefonski številki 
061/316-489 in pri Jožici Anžel na telefonski števi
lki 061/13 10 033 interna 281 ali 061/316 489. 
Vodja izobraževanja pri Svetu ZSSS:

Vanda Rešeta

r
PRIJAVNICA za izobraževalni seminar “UČINKOVITO OBVLADOVANJE STRESA” 

ki bo 4. decembra 1997 v Domu sindikatov, Ljubljana, Dalmatinova 4

Ime in priimek: ..................................................................................  Datum rojstva:
Izobrazba, stopnja izobrazbe:
Zaposlitev, naziv in naslov družbe:

-delovno mesto
Član sindikata dejavnosti Slovenije:
Sindikalni zaupnik: DA NE
Druge funkcije v sindikatu (navedite):

Delavski predstavnik v nadzornem svetu: DA NE
(naziv in sedež družbe):
Telefonska številka doma: ...................................................... v službi:

Žig in podpis odgovorne osebe:
V ...................................................dne

STALNO BORZNO SPOROČILO
ATRIS - BORZA SINDIKALNEGATURIZMA, Ljubl
jana, Dalmatinova 4, sprejema ponudbe prostih 
počitniških možnosti, posreduje proste zmogljivosti, 
organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških 
objektov, stanovanj, bungalovov, prikolic in drugih 
možnosti. Pišite nam ali telefonirajte na 061/131- 
00-33, int. 384, 385, 061/326-982 ali 322-975; naš 
telefaks je 061/326-982 ali 317-298,žiro račun 50101- 
601 -92077 - Atris. Poslovni čas za stranke vsak de
lovnik od 9. do 16 ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI,
KI VAM JIH NUDIMO

BOHINJSKO JEZERO: dve alpski počitniški hišici 
za po 6 oseb - kuhinja, kmečka dnevna soba, 3 
spalnice, kopalnica - 100 m od jezera - cena 70 
DEM na dan, vikend (od petka do nedelje) 170 DEM 
BOHINJSKA BISTRICA - počitniški dom: tripos- 
teljne sobe, polpenzion 3.600 SIT 
KRANJSKA GORA: tri-, štiriposteljne sobe, TWC, 
polpenzion 42 DEM dnevno 
POKLJUKA:dve- in štiriposteljni apartmaji, garsonjera 
in enosobno stanovanje, 68 oziroma 86 DEM dnevno 
PLANICA: počitniški dom - sobe, etažniTVVC, pol
penzion 37 DEM dnevno 
KANIN: petposteljni apartmaji, 64 DEM na dan 
KRVAVEC: štiriposteljni apartmaji z opremljeno ku
hinjo, kopalnico inWC, cena 59 DEM na dan+turistična 
taksa, ki jo poravnate ob prihodu, termini po dogo
voru
ROGLA: apartmajska hiša, apartmaji za 4 do 6 oseb, 
manjši za 2 do 4 osebe, cena od 85 do 120 DEM, 
odvisno od sezone in velikosti. Kmečki dvorec je 
neposredno na smučipču. Domača ponudba Pohorja 
pa je le dopolnitev prijetnim večerom. Atris ponud
bo priporoča
ČATEŽ: hišice za 5 oseb, bogata oprema, cena 80 
DEM dnevno - termini v oktobru 
MORAVSKE TOPLICE: dve-, tri- in štiriposteljne sobe, 
TWC, polpenzion 37 DEM dnevno/osebo 
PIRAN:dvo- in štiriposteljni apartmaji, cena 69 oziroma 
85 DEM dnevno
NOVIGRAD: trisobno stanovanje, 55 DEM dnevno 
BARBARIGA: enosobno stanovanje za 4 osebe, 45 
DEM dnevno
CERKVENJAK: turistična kmetija Firbas, aktivni 

| vikend od petka do nedelje s polpenzionom, cena 
8400 tolarjev

B. SILVESTROVANJE
MORAVSKE TOPLICE: dvo- in triposteljne sobe v 
privatnem penzionu, možno tudi skupine do 14 oseb 
(skupno možno za 54 oseb). Cena polpenziona je 
3100 SIT, doplačilo za novoletni menu je 4200 SIT, 
peti dan gratis, nočitev z zajtrkom. MALI LOŠINJ: 
Aurora, Punta, cena za min. 5 dni bivanja s polpen
zionom 270 DEM, silvestrska večerja 80 DEM, otroci 
imajo 50 % popust na 3. ležišču. Odhod 30. decembra, 
povratek 3. januarja. Minimalno število oseb je 40, 
avtobus 60 DEM. VELIKA PLANINA - Silvestro
vanje v planinski koči z celonočno oskrbo in domačim 
vzdušjem. Cena 10.400 tolarjev. Polni penzion za 
dni pred in po silvestrovanju 4500 tolarjev. 
SILVESTROVANJE V EVROPSKIH PRESTOLNI
CAH - RIM, PARIZ IN BARCELONA - pridružite 
se svetovljanski množici domačinov. Podrobnosti 
o programih na Atrisu

C. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane sk
upine vabimo, naj nam posredujejo svoje želje za 
družabni ali strokovni izlet ali potovanje po domačih 
krajih ali v tujino. Možnost_plačila v 3 obrokih. 
Sindikalni izlet v POSOČJE - Kobarid, kosilo na 
rečni ladji, ogled Vipavske kleti - zabavni večer. 
Enodnevni izlet po VIPAVSKI DOLINI-malica, kosilo, 
ogled vinske kleti in degustacija vin, IDRIJA - eno
dnevni izlet v Antonijev rov rudnika živega srebra, 
BELA KR AJIN A- obisk vinske kleti in ogled domačih 
obrti in sprostitev na kmetiji, PIRAN - križarjenje po 
Piranskem zalivu, ribji piknik in ogled podvodnega 
sveta. BARCELONA-štiridnevni izlet (od četrtka 
do nedelje), letalski prevoz in nočitve s zajtrkom. 
Predlagamo skupine do 20 oseb, termin 26. 2. in 
26. 3. 1998. Cena samo 540 DEM, doplačila za 
organizirane oglede po individualni želji skupine. RIM 
- štiridnevni izlet (avtobus, letalo), bivanje v dvo
posteljnih sobah z zajtrkom, ogledi z doplačili vs
topnin. Cena495 DEM za skupino 40 gostov.

D. REZERVACIJE AVIONSKIH ALI
LADIJSKIH VOZOVNIC

E. POSEBNA POSLOVNA POTOVANJA
Organiziramo ob pripravi vašega osebnega programa.

F. KUPIMO
Počitniško enoto v Čatežkih toplicah. Ponudbe spre
jema ATRIS.

G. RAZPISANA POTOVANJA
NEWYORK- pet dni za 870 USD, odhod v marcu 
1998. LON DON - štiri dni za 340 brit. funtov, odhod 
v marcu 1998. KRIŽARJENJE PO NILU-od Kaira 
do Asuana, štiri ali osem dni, odhodi v marcu in aprilu 
1998, cena je 840 USD

. . . . . . , nrT
daritev otrnk v nnriifitiih PnkrSitŽnaera ehrieJiteu 
vaših otroki Darilni taketi za otroke od2^0 9 let

ATRIS je povsod, kjerkoli ste.
Metod Zalar, direktor borze

K. J
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Andrej Švab, predsednik 
sveta delavcev 
v Johnson ControI-NTU 
v Slovenj Gradcu

Johnson Controls-NTU d. o. o. iz Slovenj 
gradca, tovarna za predelavo vlaken in pe
nastih mas, je lani praznovala štirideseto 
obletnico ustanovitve. Proizvodni program 
je proizvodnja sedežev iz gumiranega kokosa 
in poliuretanske pene ter vzglavnikov za avto
mobilsko industrijo. Med kupci so avtomo
bilske tovarne DB,VW, Opel, Audi, BMW in 
še druge. Podjetje izvozi skoraj vso proizvod
njo, kar 98 odstotkov. V družbi ima večinski, 
60-odstotni lastniški delež Johnson Controls 
iz ZDA, ki ima tovarne v 13 evropskih državah, 
večinoma v Evropski uniji. V družbi je več 
kot 80.000 zaposlenih. V slovenjgraški tovarni 
so ustanovili svet delavcev pred štirimi leti. 
Predsednik sveta Andrej Švab nam je pove
dal marsikaj zanimivega, saj je med drugim 
tudi član evropskega komunikacijskega fo
ruma, nekakšnega centralnega sveta delavcev 
v Johnson Controls.

Za uvod nam povejte, ali ste 
profesionalni ali neprofesionalni 
predsednik sveta delavcev.
Neprofesionalni. Po poklicu 

sem vodja presoje sistema kako
vosti in izvrševanja sistema kako
vosti, svetujem pri izgradnji si
stema kakovosti in vzdrževanju 
standarda ISO 9001, ki smo ga pri
dobili pred letom in pol. Sem pa 
tudi zunanji presojevalec pri Slo
venskem inštitutu za kakovost. Zdaj ustanavljamo 
podjetje za proizvodnjo, storitve, usposabljanje in 
izobraževanje invalidov Eko pur. Pri tem projektu 
delam že tri mesece, imenovan sem tudi za v. d. di
rektorja tega bodočega podjetja. Zato bom funkcijo 
v svetu delavcev počasi moral opustiti. Sicer pa mi 
februarja prihodnje leto tako in tako poteče štiri
letni mandat, in bi v podjetju v vsakem primeru morali 
izvesti volitve. Ker je družba Eko pur hčerinska družba 
Johnson Controls NTU, bom v bodoče zaposlen 
izven sedanjega podjetja in ne bom imel več no
bene zveze s tukajšnjim svetom delavcev.

Ali se vam glede na vaše izkušnje zdi, da je za naloge, 
kijih ima predsednik sveta delavcev, dovolj, če je ta 
neprofesionalec? Ali pa bi bilo treba to funkcjo 
profesionalizirati?
Zaradi narave svojega dela sem lahko brez večjih 

težav delal tudi v svetu delavcev. Vseeno bi dejal, 
da to delo zahteva celega moža. Kdo, ki nima tako 
fleksibilnega dela glede časa kot jaz, bi težko opravljal 
svoje redno delo in še predsedniško funkcijo v svetu 
delavcev.

Strokovna raven kandidata za to funkcijo pa tudi ne 
sme biti preveč nizka, mar ne?
Jaz sem diplomirani organizator, sem pa tik pred 

zaključkom študija specializacije na Ekonomski 
fakulteti. V našem pravilniku o delu sveta delavcev 
smo določili, da mora predsednik sveta delavcev 
imeti vsaj višjo izobrazbo. Res pa je včasih težko 
najti takega kandidata za predsednika sveta dela
vcev. Imamo tudi predstavnika v nadzornem sve
tu Johnson Controls-NTU, kjer ima tuji lastnik v 
lasti 60 odstotkov kapitala, NTU pa 40. Zaposleni 
imamo v nadzornem svetu družbe 30 odstotki čla
nov, se pravi dva. Ker so predstavniki zunanjih la
stnikov zelo izkušeni in sposobni, smo za to delo 
poleg enega predstavnika zaposlenih pridobili zu
nanjega strokovnjaka, dr. Kreša Puhariča, da nas 
zastopa. V nadzornem svetu so vsi 
oboroženi z znanjem in brez njega 
potem tudi mi ne smemo biti.

Marsikateri svet delavcev poišče 
pomoč strokovnega štaba lastne 
družbe ali pa sindikatov. Ali ste se 
denimo vi posluževali pomoči 
strokovnih sodelavcev sindikata?
S sindikatom seveda sode

lujemo. Svet delavcev pa ne sme 
delovati preveč enostransko, ne 
sme se nagibati h koristim la
stnikov, niti preveč v korist zapo
slenih, pač pa mora skrbeti za vse 
koristi dolgoročno. Če bi denimo 
preveč delali s sindikatom, se mi 
zdi, da bi se preveč enačili z njim 
in šli v preveliko konfrontacijo z 
delodajalci. Morali smo najti pravo 
pot, ker mora družba preživeti in 
z njo vsi zaposleni. Sodelovali smo 
s sindikatom pri izobraževanju 
naših članov. Sodelujejmo tudi z 
našim območnim sindikalnim 
svetom. Izobraževalni sistem sin
dikata smo morali uporabiti, ker 
nihče drug ni pripravil nikakšnih 
seminarjev za svete delavcev. Tudi ni nikakršne in
stitucije, ki bi skrbela za uveljavljanje zakona, in 
se moraš uveljavljati čisto sam. Ni niti inšpekcije, 
ki bi nadzorovala izvajanje zakona. Resda je izvolitev 
svetov delavcev prostovoljna, ni obvezna...

Kakšen odnos je imel tuji, večinski lastnik do 
ustanovitve sveta delavcev?
Vedel je za to in ni imel nič proti. Kasneje so pa 

v družbi Johnson Controls v skladu s pobudo Evrop
ske unije za ustanovitev evropskih svetov delavcev

IZKORISTITI ZAPOSLENE 
PRI UPRAVLJANJU DRUŽBE

ustanovili v svojih podjetjih, imajo jih v 14 državah, 
svete delavcev in centralnega, imenovanega evropski 
komunikacijski forum.

Ali ima vaše podjetje svojega delegata v tem 
evropskem komunikacijskem forumu? Verjetno ne, 
glede na velikost Johnson Controls in vašo velikost... 
Seveda ga imamo, jaz sem ta delegat.

Kako forum deluje?
Neposrednih pristojnosti nima. Pridobiva pa in

formacije iz celotne korporacije o delovanju posa
mezne članice in kakšne uspehe ali neuspehe dose
gajo. Na njem se govori o statusnih spremembah, o 
ciljih za naslednja letajo njihovi realizaciji in razvoju 
posameznih grupacij. Sefi te korporacije se zavedajo, 
da ne kaže zanemarjati pomena človeškega dejav
nika pri rezultatih firme, in zato tudi ne odvračati 
zaposlenih od sodelovanja pri vodenju korporacije. 
Direktiva Evropske unije jim je zato prišla prav, saj 
s tem zaposlene pravzaprav tudi laže obvladujejo. 
Tako naj bi bilo videti soupravljanje z menedžerskimi 
očmi. Za nas je sodelovanje v evropskem komunika
cijskem forumu družbe dobrodošlo, ker dobimo več 
podatkov, denimo o družbini in naši perspektivi. Imamo 
stike z najvišjimi menedžerji korporacije (na ta se
stanek pridejo vsi); lahko damo vse predloge in po
bude iz našega okolja za rešitev vprašanj, kijih sami 
ne moremo rešitijn ki takšna, da zanimajo ali zade
vajo tudi druge. Če smo v sporu z našim vodstvom, 
ga lahko rešujemo tudi z njihovo pomočjo. Vprašanja 
lahko pošljemo kak mesec dni pred forumom v centralo 
in tam nanje pripravijo strokovne odgovore.

Ali ste že želeli na kako vprašanje njihov odgovor? 
Zanimala nas je denimo perspektiva naše družbe, 

in smo prosili, naj nam pojasnijo razvojno strategijo 
korporacije s posebnim pogledom na nas in našo 
dejavnost v družbi. Vprašanje je aktualno, kajti poja
vljajo se novi materiali, ki jih je bolj enostavno izde
lovati. Razložili so nam, da smo pomembna tovar

Z« zdaj se nismo odločili ne za profesionalne člane sveta delavcev ne 
za izvolitev delavskega direktorja. Odločili smo se, da bomo te 'rezer
vne moči’ aktivirali, če sodelovanje z upravo ne bi bilo več dobro. 
Mislim pa, da bomo mojega naslednika na mestu predsednika sveta 
kar postavili za profesionalca, ker delo zahteva celega moža.

na, ena od treh takih v Evropi. Zato nameravajo v 
našo tovarno še naprej investirati, govori pa se tudi, 
da želijo povečati svoj lastniški delež. Denarje kajpak 
najbolje vložiti nekam, kjer je že vse na voljo, treba 
je le kupiti. Jaz jih razumem, ne bi pa rad videl, da 
bi kupili celo našo družbo, ker bi potem ves dobiček 
odtekel iz Slovenije. Čeprav je po drugi strani res, 
da ni bojazni za zapiranje tovarne, v katero je vloženega 
veliko denarja in je ta trenutek ena najbolj profita- 
bilnih Johnson Controlsovih tovarn.

Družba Johnson Controls je, v skladu z direktivo 
Evropske unije o ustanavljanju evropskih svetov 
delavcev, v Evropi ustanovila svoj evropski komu
nikacijski forum. V njem se vsako leto sestanemo 
predstavniki zaposlenih iz vseh držav, kjer ima 
družba podjetja, in njen najvišji menedžment. Tri 
dni smo skupaj, mi predlagamo, sprašujemo, oni 
poslušajo, odgovarjajo, pomagajo reševati odprta 
vprašanja.

Ali je tako zaradi nizkih plač, čeprav imate v Sloveniji 
nadpovprečne plače?
Res imamo kakih 10 odstotkov višje plače, kot 

jih določa panožna kolektivna pogodbva. Toda če 
pomislim, da ima nemški delavec vsaj trikrat to
liko, mora kajpak, ob primerljivi tehnologiji in sto
rilnosti, lastnikom precej ostati.

Kako pogosti so sestanki evropskega 
komunikacijskega foruma?
Sestanki so enkrat letno. Vendar je treba pove

dati, daje ta forum v pomoč tudi menedžerjem. Nanj 
pridejo vsi najvišji odgovorni iz vseh družb John
son Controls in nas tri dni poslušajo in odgovarjajo 
na naša vprašanja. Sodelujejo zelo konstruktivno. 
Naše predloge obravnavajo pred poslovnimi odlo
čitvami. Na forum pride iz vsake države, kjer ima 
Johnson Controls tovarno, najmanj po en predsta
vnik svetov delavcev, od tam, kjer je več podjetij, 
pa po dva. Tako nas je zdaj v forumu preko dvaj
set predstavnikov zaposlenih.

Vaša družba je za zdaj edino podjetje Johnson 
Controls v Sloveniji?
Da. Je pa Johnson Controls pred kratkim kupil 

francosko firmo Treves, lastnico tovarne TPV v 
Revozu v Novem mestu, ki izdeluje sedeže za to 
tovarno. Morali se bomo dogovoriti za skupnega 
predstavnika v evropskem komunikacijskem forumu. 

Ali ste izvolili delavskega direktorja?
Ne, čeprav je v našem participacijskem dogo

voru, ki ga bomo v kratkem, vsekakor še v mojem 
mandatu, podpisali, določeno, da ga bomo imeli, 
prav tako kot profesionalnega predsednika sveta de
lavcev. V participacijskem dogovoru smo določili, 
da bomo imeli delavskega direktorja in dva profe
sionalna člana sveta delavcev. Vendar smo tudi dejali, 
da profesionalcev v svetu delavcev ne bomo ime-

Johnson Controls-NTU je lani praznovala 40-let- 
nico obstoja. Izdeluje sedeže in naslonjala za glavo 
za več evropskih avtomobilskih tovarn, pretežno 
nemških, in zaposluje 800 ljudi. Večinski lastnik jo 
ameriška multinacionalka Johnson Controls, ki ima 
preko 80.000 zaposlenih in podjetja v 14 državah-

li,niti delavskega direktorja ne, dokler dogovarjanje 
z upravo teče, dokler lahko nemoteno delujemo. Kaže 
pa, da bomo funkcijo predsednika sveta vendarle pro
fesionalizirali. Delavski direktor povrhu vsega za zdaj 
po zakonu niti nima kompetenc, kakršne bi mi želeli, 
da bi jih imel. Zato imamo v participacijskem do
govoru odprto možnost, da vso potrebno strukturo 
soupravljanja aktiviramo, če in ko bo to potrebno. 
To pomeni takrat, ko bo svet delavcev ugotovil, da 
sam ne more uresničevati svojih interesov, daje njegova 
moč premajhna. Takrat bomo poslali v ogenj oba 
profesionalca in delavskega direktorja.

Kaj vse to pomeni? Ali ste ali niste zadovoljni z 
dosedanjimi odnosi pri sodelovanju pri upravljanju 
družbe?
Če ne bi bili zadovoljni, bi takoj hoteli imeti 

delavskega direktorja in oba profesionalca, in 2e 
nam to ne bi uspelo, bi terjali arbitražo. Vendar nam 
česa takega doslej še ni bilo treba storiti.

Prej ste dejali, da je treba paziti, da se sindikat in svet 
delavcev pri delu preveč ne prepletata. Sindikat je bil 
pobudnik ustanovitve sveta delavcev pri vas in tudi 
organizator volitev. Koliko članov sindikata je tudi 
članov sveta delavcev?
Vsi člani sveta delavcev so člani KNG. V njem 

so tudi štirje člani izvršnega odbora sindikata, s pre
dsednikom KNG vred.

To je zelo tesna povezanost. Ali so bili na kandidatni 
listi sami člani sindikata ali tudi drugi zaposleni? 
Kandidate smo izbirali na zborih delavcev v 

obratih. Med zaposlenimi sta sicer ’le’ dve tretjin) 
zaposlenih v sindikatu, kaže pa, da so delavci najbolj 
zaupali ravno kolegom, ki so člani sindikata. Re* 
pa je, da pri teh volitvah nismo do kraja upoštevali 
strukture kandidatov po spolu, po izobrazbi, po sta
rosti. Struktura sveta delavcev v teh pogledih si
cer ni neustrezna, vendar je tako slučajno, s tem' 
vprašanji se pri prvih volitvah pač nismo ukvarja
li. Zato se bomo pa pri naslednjih volitvah januarja 
prihodnje leto morali posvetiti tudi tem vprašanjem- 

S predsednikom sindikata pa sva skleni la dogovor 
o kompetencah sindikata in sveta delavcev.

Ali je bil to spontan dogovor med vama ali ga je 
spodbudila uprava?
Sama sva se pogovorila, potem ko sva po daljšem 

sodelovanju ugotovila križanje dela. Sindikat se ukvarj" 
s kolektivno pogodbo, plačami. Naše delo je sode' 
lovanje z upravo in sindikati, zbliževanje stališč z 
dogovarjanjem, ne pa z razrednim bojem. Sindik") 
se mora boriti za delavce, in sreča je, da sc bori. M' 
bi se pa radi malo dvignili nad razredni boj in viile' 
li skupne koristi, skupne cilje zaposlenih in Iastnikov’ 
kijih predstavlja uprava. Denimo zadnji primer: letos
so nekatere avtomobilske tovarne v Nemčiji žara0'
menjave modelov začasno zmanjšale obseg naročil- 
Svet delavcev je bil med pobudniki ukrepov - in odigra' 
pri njihovem uresničenju pomembno vlogo - s kaj 
terimi smo v interesu družbe in zaposlenih zadrža" 
okoli 100 delavcev, ki bi sicer morali na čakanje. V sem 
zaposlenim so se za pol leta plače zmanjšale za de
setino in delovni čas skrajšal na 36 ur tedensko. Uprava, 
sindikat in mi smo o tem podpisali sporazum.

Kaj bo čez šest mesecev, če se pričakovani večji posli
ne bodo uresničili? ..
Če ne bo dela, lahko samo sindikat s kako bolj

radikalno obliko boja kaj doseže. Svet delavcev pa 
bi lahko sporočil evropskemu komunikacijskema 
forumu, poskušal pridobiti z njegovo pomočjo ka* 
nov program. Preden se pa to realizira...

Ali so zagotovila uprave o kasnejšem večjem obsegu 
dela tako čvrsta, da lahko brez zadržkov verjameta 
vanje?
Zagotovila, da delo bo, so. Za nas pa je važn0’ 

da delavci niso odšli na čakanje. V bistvu smo naJ 
redili solidarnostno potezo, saj imajo vsi delava 
10 odstotkov nižjo plačo, z njo pa smo obvarova 
okoli 100 ljudi, da kot presežni delavci ne bi im0' 
več kot pol nižje plače. Če bi šli na čakanje, bi d°' 
bili približno 40.000 tolarjev. Zaposleni so spreje^ 
takšno rešitev zelo mirno. Smo pa v obveščanj 
delavcev vključili vse strukture, sindikat, vodsP' 
itd. Dobra informacija seje obrestovala.

Če smo vas pravilno razumeli, uprava na veliko 
povezanost med svetom delavcev in sindikatom ne 
gleda kot na nekaj slabega...
Ne, sploh ne. Imam pa občutek, da uprava 

dikat in svet delavcev postavlja skupaj na naspr°tfl 
breg in ju ima za naravna zaveznika.

Moram pa reči, daje tudi nas v začetku muč'* 
negotovost glede kompetenc in delovanja sveta °e 
lavcev.

Mar zakon ni dovolj jasen? Mj
Iskali smo naše mesto, našo vlogo in se poskus 

riniti med obstoječe strukture podjetja.
Kaj pa izkušnje iz samoupravljanja, ali vam niso , 
mogle nič pomagati, vsaj v organizacijskem smisl^,
To pa zagotovo, samo vedno smo si morali pf'^ 

cati pred oči, da gre zdaj za nekaj povsem druž. 
ga, da to ni več samoupravljanje. Sledovi star°č

.................. al°IJso se pač poznali, tudi v razpravah z delodajalca, j 
bilo treba pogosto opozarjati, da to ni več satn^.
pravljanje. V upravi so pogosto dejali: vi, saul0.|j
pravljalci, bi tole radi kar tako uredili. Opo'0 fl|1 
smojih, dasmo sodelavci pri izgradnji družbe John 
Controls NTU in naj nas kot take jemljejo.

Kako pogoste so seje sveta delavcev? Ali predstav1' 
uprave sodelujejo na sejah? ji)
V povprečju na dva meseca, seje pa zgodil0’^ 

smo v enem mesecu imeli dve. Iz vodstva rad' V,# \
dejo nanje, pripravijo gradiva, prispevajo tudi ten j

K.


